
de Montcada i Reixac

El consistori destinarà 14.500 euros a subvencionar els establiments. Pàgina 4

SÒNIA HERNÁNDEZ

>>  Oposició veïnal a
l’impost del transport
metropolità  P.6

La Regidoria de Comerç
incentivarà l’obertura i la
modernització de botigues

La locomotora Mataró aturada en una de les vies mortes de l’estació de França  P.3

Ja fa 150 anys que va arribar el tren

Balanç positiu
del programa
lúdico i cultural
‘Montcada és estiu’

P.22

 >> Espectacle infantil

Montcada i Reixac, municipi ferroviari per excel·lència amb el pas de tres línies pel seu territori,
celebra enguany el 150 aniversari de l’arribada del primer tren. El passat 22 de juliol es va fer un
dels actes centrals de la commemoració ambla visita de la locomotora centenària Mataró.

>> L’ajuda local permet
la construcció d’equipa-
ments a Nahulingo P. 11

>> Baixa el nombre
d’accidents a les
carreteres que passen
pel municipi P.9

>>  La Ribera recorda el
seus orígens amb una
exposició retrospectiva
del barri P.10
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>>  S’obre al públic la
piscina exterior de
Montcada Aqua P.24

>>  L’Esbart participa al
Festival Internacional de
dansa de Cantonigrós P. 20

LLUÍIS MALDONADO

SÒNIA HERNÁNDEZ

TAZUMAL

SERGIO MEROÑO

PILAR ABIÁN

El programa lúdic esportiu
Montcada és Estiu finalitza amb
xifres òptimes que parlen
d’uns 15.000 participants en
les activitats proposades per
les Regidories d’Educació,
Cultura, Joventut, Medi
Ambient i Esports. Segons els
seus responsables, gràcies a
aquest cicle de propostes, els
montcadencs han après a
gaudir dels espais de la seva
ciutat.
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150 ANIVERSARI DE L’ARRIBADA DEL TREN

Celebració d’una efemèride que
ha marcat la història del municipi

El Tren del Centenari recorda l’entrada en funcionament de la primera línia ferroviària que va travessar el nucli urbà

pilar abián
montcada

 >> L’arribada del Tren del Centenari a l’estació de França va aixecar força expectació

PILAR ABIÁN

apunt històric

L’1 de novembre de 1851 el gover-
nador civil de Barcelona comunicava
a l’alcalde de Montcada que  co-
mençaven les obres de la línia.

PRIMERES PASSES

Josep Oriol Bernadet va dirigir les
obres del traçat, mentre que l’arquitecte
Ildefons Cerdà fou el contractista. A
mesura que avançava el traçat de la
línia (inicialment d’un sol carril) es van
construir les andanes i l’estació. També
es va instal·lar el pont sobre el Ripoll
que va ser destruït pels aiguats de
l’any 1962.

LES OBRES

El 22 de juliol de 1854, a les 16.30h,
arribava a l’estació de França de
Montcada el primer ferrocarril pro-
cedent de Barcelona. El comboi va
trigar una hora a fer el trajecte i va ser
rebut per l’alcalde, regidors i altres
personalitats locals en un acte solemne.

LA INAUGURACIÓ

actes commemoratius

La commemoració del 150 aniversari
de l’arribada del primer tren ha estat
força participativa. Les imatges recullen
diferents instantànies de la celebració:
la descoberta d’una placa a l’estació de
França feta per la ceramista Carme Vilà,
la inauguració de l’exposició fotogràfica
que serà a la Casa de la Vila fins al 29 d’agost,  la conferència
del director de Documentació del Centre d’Estudis Històrics
del Ferrocarril Espanyol, Carles Guasch, i l’arribada del tren
al municipi el dia 22 de juliol. PA

FOTOS: LAURA GRAU I ÀNGEL ACÍN

EL TREN, UN DELS PRINCIPALS REFERENTS DEL MUNICIPI

El 22 de juliol de 1854 arribava
a Montcada i Reixac per la línia
de França i procedent de Bar-
celona el primer tren dels mi-
lions de combois que amb pos-
teriotat han travessat i travessen
a diari el nucli urbà. Aquesta efe-
mèride ha estat celebrada al mu-
nicipi amb diferents actes com
ara la descoberta d’una placa
commemorativa a l’estació de
França, el passat 19 de juliol, la
inauguració d’una exposició a la
Casa de la Vila titulada Montcada
i Reixac: el ferrocarril, 150 anys –
que es pot visitar fins al 29
d’agost– i la conferència Mont-
cada i Reixac: de cruïlla de camins a
esperança de futur,  a càrrec del di-
rector de Documentació del
Centre d’Estudis Històrics del
Ferrocarril Espanyol, Carles
Guasch, que va comptar amb
una nudrida assistència de públic.

Acte central. El moment
més emotiu i participatiu de la
celebració va tenir lloc el dia 22
–moment de tancar aquesta
edició– a les 12h, amb l’arribada
a l’estació de França del Tren del
Centenari procedent Sant An-
dreu Comtal i propietat de Ren-
fe. El convoi, encapçalat per la
locomotora Mataró i format
per tres cotxes antics de depar-
taments, va arribar a Montcada
amb una delegació local a bord
i va ser rebuda per l’alcalde, Cé-
sar Arrizabalaga (PSC), les auto-
ritats municipals, i el director de
Documentació del Centre d’Es-
tudis Històrics del Ferrocarril
Espanyol. A l’estació també es
va aplegar un ampli grup de nens
i nenes participants als Casals
d’Estiu que organitza l’Ajunta-
ment guarnits amb barrets
d’època fets per ells mateixos.
Després dels parlaments com-
memoratius el tren es va man-
tenir obert al públic fins a les 20h
i va ser visitat per desenes de veïns
que no van perdre l’oportunitat
de rememorar com es viatjava
en tren al segle XIX.
En el seu discurs, l’alcalde es va
referir a l’arribada del ferroca-
rril com a un dels moments his-

tòrics més importants del mu-
nicipi que va contribuir a “di-
namitzar l’activitat comercial
i al creixement de la ciutat”.
L’edil també va reconèixer que,
com a contrapartida al progrés
que va aportar el tren, Montcada
i Reixac ha sofert altres incon-
venients com la fragmentació
del territori provocada pel pas
de tres línies fèrries. Malgrat tot,
Arrizabalaga va manifestar el seu
optimisme davant la pròxima
arribada del Tren d’Alta Velo-
citat (TAV) que suposarà el soter-
rament de la línia de França al
seu pas pel nucli urbà: “El pro-
jecte transformarà la ciutat,
acabarà amb una de les bar-
reres que històricament l’ha
dividida i ens dotarà de nous
espais lliures i d’un passeig
que unirà barris”.
L’edil també va agrair a Renfe,
al Centre d’Estudis Històrics del
Ferrocarril Espanyol i a Alstom
la seva col·laboració en la cele-
bració de l’efemèride.

actualitat
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pilar abián
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Últim Ple del
curs polític

En el moment de tancar aquesta
edició –22 de juliol– s’ha de fer
l’últim Ple ordinari del curs po-
lític iniciat el passat mes de
setembre. Entre els punts inclo-
sos a l’ordre del dia hi ha sotme-
tre a aprovació el projecte bàsic
de l’estadi de futbol municipal
que es farà al polígon de la Ferre-
ria. L’equipament ocuparà una
parcel·la de més de 16.000 m2

en l’espai que avui dia s’utilitza
per acollir la fira d’atraccions de
la Festa Major. En el recinte hi
haurà dos camps, el reglamen-
tari i un més reduït, de futbol 7.
La graderia principal tindrà
acollida per a 821 espectadors
asseguts i un centenar drets i
disposarà d’una marquesina
construïda amb plaques solars. A
la banda oposada al camp de
futbol 11 s’hi col·locarà una
segona graderia amb capacitat
per a 486 persones. En l’espai
intermig d’ambdós camps hi
haurà l’edifici de vestidors i ser-
veis i la urbanització exterior està
concebuda com una gran massa
verda amb talussos que protegi-
ran el camp. El pressupost de
l’obra és de 2.499.522 euros.

Punts a tractar. Altres
punts inclosos en l’Àrea Terri-
torial són les modificacions pun-
tuals del Pla General Metropolità
(PGM) a l’antic club Aismalibar
de Mas Rampinyo, on es pro-
jecta la construcció d’un centre
lúdic, i al sector discontinu Can
Milans-Can Cuiàs Nord afectat
pel trasllat de la factoria Valen-
tine. En l’Àrea Econòmica, el Ple
votarà l’aprovació dels comptes
generals del pressupost del 2003.

els projectes

 >> Imatge virtual de l’estadi

ARXIU

Comerç destinarà 14.500 euros
a subvencionar establiments

laura grau
redacció

LLUÍS MALDONADO

L’MCC FARÀ AL SETEMBRE LA SEGONA FIRA DE LIQUIDACIONS

La Unió d’Associacions del Co-
merç Montcada Centre Comerç
(MCC), que integra les asso-
ciacions del carrer Major, Mont-
cada Centre-Llevant i Montcada
Nova-Pla d’en Coll, ha comen-
çat els preparatius de la segona
edició de la Fira de Liquidacions
que es farà el 5 de setembre.
L’objectiu d’aquesta fira és do-
nar sortida als productes rebai-
xats de la temporada i liquidar
l’estoc dels comerços que hi
participen. Els interessats s’han
d’adreçar a l’oficina de l’MCC
(Barcelona Centre, 11-13) de 14
a 16.30h de dilluns a divendres
o bé trucar als telèfons 93 575

promocions

La Regidoria de Comerç desti-
narà 14.500 euros del seu pres-
supost a promoure la imple-
mentació de nous establiments
comercials i a la modernització
del comerç. La iniciativa segueix
les directrius del Pla d’Orientació
dels Equipaments Comercials i
dels serveis (POEC) que reco-
mana intervenir en aquelles zones
comercials que estan més manca-
des de botigues i on hi ha una
concentració de locals desocu-
pats en planta baixa. Segons el
POEC, a l’àrea comercial de
Montcada –que engloba el cen-
tre, Vallençana-Reixac i Pla d’en
Coll– manquen establiments
d’equipament de la llar, de la
persona i de lleure i cultura, i a
Can Sant Joan i Mas Rampinyo,
falten botigues de productes de
consum quotidià –alimentaris i
no alimentaris– i de comerç
mixt.

Requisits. Podran optar a
aquests ajuts els establiments que
hagin iniciat la seva activitat amb
posterioritat a l’1 de gener de
2004; els que duguin a terme
intervencions de reforma inte-
rior o exterior; els que adquirei-
xen o renovin l’equipament in-
formàtic i els que engeguin
iniciatives de promoció dels seus
productes a través d’Internet. Els
ajuts també cobreixen les des-
peses d’alta i quota anual del
2004 ocasionades per l’afiliació
d’un comerç a una o vàries asso-
ciacions representatives del sec-
tor. Entre els criteris que se se-
guiran per atorgar els ajuts figu-
ren que el peticionari sigui una
petita empresa i no formi part
de cap grup empresarial; que
l’establiment estigui situat en una
zona comercial d’actuació pre-

La convocatòria econòmica és oberta a negocis que no formin part de cap grup empresarial

ferent i que disposi d’un pla
d’empresa. La regidora de Co-

17 66/669 748 390. La data límit
per apuntar-se és el 31 d’agost.

Gots ecològics.
Durant l’ estiu les bo-
tigues de l’MCC –un
total de 128 establi-
ments– regalen als
seus clients uns gots
ecològics. Aquesta
acció s’emmarca en
la campanya de
promoció d’estiu Re-
fresca’t i Recicla amb
l’MCC. La campanya
s’allargarà fins que
s’esgotin les 7.500
unitats que s’han fet. Els gots por-

merç, Antònia Bofill (CiU), con-
fia que “la iniciativa tingui

ten imprès el nom dels
comerços associats a l’MCC i

el logotipus de
l’entitat.

Mercat munici-
pal. Els establi-
ments del mercat
regalen tiquets als
clients  per cada
compra que realit-
zen i, reunint cinc
butlletes de para-
des diferents, po-
den participar al joc
de la ruleta, car-
regada de premis

en electrodomèstics. LG

bona acollida i es pugui con-
solidar de cara a l’any vi-
nent”. Les sol·licituds s’han de
presentar a l’Ajuntament abans
del 13 de novembre. Per obtenir
més informació els comerços
s’han d’adreçar al Servei de
Promoció Econòmica, al carrer
Alt de Sant Pere, 73 de Mas
Rampinyo (935 648 505).

 >> Imatge de la Fira de liquidacions feta el passat mes de març

FOTOS: LLUÍS MALDONADO

 >> Antònia Bofill (CiU)
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en 2 minuts...
Restriccions de trànsit a la C-17�

�Detenció per robatori

Tres joves morts en accident�
Un jove de Montcada i Reixac, Miguel Ángel MT, de 22 anys,
va morir el passat 11 de juliol en un accident de trànsit al punt
quilomètric 311 de la carretera C-31, a Santa Cristina d’Aro,
quan el cotxe en què viatjava va col·lisionar lateralment contra
un camió amb semiremolc que circulava per l’altre sentit de la
via. En l’accident, que es va produir poc després de les 7h, també
van perdre la vida dos joves residents a Mollet que viatjaven al
mateix vehicle i un dels quals també havia estat veí de Montcada.
Els dos ocupants del camió van resultar il·lesos. LR

Un home de 44 anys veí de Montcada, LBS, va ser detingut el
14 de juliol per la Guàrdia Urbana de Barcelona després d’un
tiroteig en què l’individu va resultar ferit en una cama. Els fets es
van produir al barri de Roquetes. Segons fonts de la Policia
Municipal, l’individu va cometre diversos robatoris a domicilis
als quals va accedir fent-se passar per inspector del gas. Quan
l’home va ser interceptat, es va iniciar una persecució durant la
qual el presumpte lladre va amenaçar els agents amb una pistola
de foguejament. La Policia va respondre amb un tret que va
ferir l’home en una cama. LR

Fins a mitjan d’agost hi haurà restriccions de trànsit en el tram de
la C-17 comprès entre
l’avinguda Meridiana i la
cruïlla amb la carretera
nacional N-150 a Mont-
cada i Reixac. La causa
dels talls són les obres de
millora de la via. Les dues
primeres setmanes d’a-
gost les restriccions es fa-
ran primer a un carril
d’entrada i després a un de sortida de Barcelona, entre les 8h i
les 20h. LR

PILAR ABIÁN

La CONFAVC fa campanya
contra l’impost del transport

Coincidint amb el període de
pagament del recàrrec del trans-
port de l’Àrea Metropolitana, la
FAVMiR ha distribuït entre les
AV del municipi un model de
recurs fet des de la Confedera-
ció d’Associacions de Veïns de
Catalunya (CONFAVC) en con-
tra del pagament de la taxa que
grava directament els béns im-
mobles. La campanya contra el
recàrrec es va iniciar l’any 1992,
data en què va entrar en vigor,
amb l’argument que es tractava
d’un impost injust: “Estem par-
lant d’un servei públic i, com
a tal, el veí ja el paga mitjan-
çant els seus impostos i amb
la compra del bitllet”, explica
un representant de la junta de la
Confederació, Julián Carrasco.
La plataforma veïnal assegura
que l’Entitat Metropolitana del
Transport (EMT) va instaurar la
taxa sense previ avís i per pal·liar
un deute acumulat de 600 mi-
lions d’euros –100.000 milions
de les antigues pessetes. En nom
de la CONFAVC, Carrasco
apunta que “és l’administració
la que ha d’assumir el dèficit

dels serveis públics i no car-
regar-lo sobre els contri-
buents”. Un altre aspecte crític
de l’impost és que gravi els béns
immobles, sense lligam amb el
transport. Tot i que el model de
recurs fet per la CONFAVC no
té validesa legal, l’organització
l’utilitza per comptabilitzar el
nombre de ciutadans adherits a
la campanya i poder pressionar
l’administració.

Posicionament local. Quan
es va instaurar la taxa del trans-
port, el govern municipal es va
posicionar en contra entenent
que els mitjans de transport pú-

L’alcalde recorda que la taxa es cobra a tots els municipis metropolitans

pilar abián
redacció

blics metropolitans de què gau-
dia la localitat eren molt precaris.
Avui dia, però, l’alcalde, César
Arrizabalaga (PSC), opina que
les condicions han canviat, ja que
els autobusos han augmentat la
freqüència de pas, el recorregut
i la qualitat dels vehicles. Per
aquest motiu, l’edil considera que
l’impost s’ha de pagar: “No
oblidem que fa anys que es
cobra a tots els municipis de
l’Àrea”. No obstant això, Arri-
zabalaga reconeix que potser la
taxa no s’hauria de carregar a
l’IBI i ha manifestat que trans-
metrà a l’EMT la queixa ciuta-
dana que hi ha en aquest sentit.

 >> Usuaris pujant a l’autobús 155 que recorre el nucli urbà

ARXIU/MIQUEL A. CASTELLANO

notícies
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Una UTE
instal·larà

les escales
mecàniques

 >> Els treballadors durant una de les jornades de protesta

pilar abián
redacció

SÒNIA HERNÁNDEZ

Noves tanques
de seguretat
a Vallençana

La plantilla anuncia que al
setembre reprendrà la vaga

 >> Revolt de la carretera

pilar abián
pla d’en coll

Gairebé la meitat de la plantilla
de Quimijoy SA –10 treballa-
dors de 21– va fer vaga del 15
al 22 de juliol per denunciar pre-
sumptes pressions per part de
la direcció per obligar-los a dei-
xar el seu lloc de feina. Els em-
pleats van fer quatre hores d’atu-
rada al dia i pensen reprendre
les aturades al setembre fins que
l’empresa accedeixi a parlar di-
rectament amb ells sobre el seu
futur laboral.

Denúncia. Segons denuncien
els treballadors, la  situació de
l’empresa ha empitjorat sensi-
blement en l’últim any, coincidint
amb el canvi de direcció. Argu-
menten que la facturació s’ha
reduït al 50% respecte el 2001 i
que aquesta situació es vol pal-
liar retallant plantilla: “Ens fan
la vida impossible perquè
marxem sense haver-nos de
pagar el que realment ens
correspon”. Antonio Martos,
representant sindical dels
treballadors, qualifica la situació
de mobbing col·lectiu: “Falsegen
proves per sancionar-nos

sense motiu i poder-nos aco-
miadar amb impunitat”. Els
empleats en vaga asseguren que
en només un any hi ha hagut 5
comiats i 10 baixes i que molts
d’ells estan rebent tractament
psicològic a causa de la pressió
que suporten al seu lloc de feina.
Felip Comas, amb 23 anys a
l’empresa, serà acomiadat a fi-
nal de mes: “He denunciat la
direcció per assetjament i no

ÁNGEL ACÍN

s’ha dignat a presentar-se a la
cita judicial”. Aquest silenci per
part de l’empresa es fa extensiu
a la resta de treballadors i també
als mitjans de comunicació, ja
que ha declinat fer cap mena de
declaració sobre el conflicte. Qui-
mijoy SA, dedicada a la comercia-
lització de maquinària per a joie-
ria i rellotgeria, data dels anys 50
i en fa 8 que té la seva central al
polígon del Pla d’en Coll.

La Diputació de Barcelona ha
sufragat la col·locació de noves
tanques de protecció a la BV-
5022 coneguda popularment
com la carretera de Vallençana,
en el marc d’un projecte més
ampli d’instal·lació de doble ona
a les vies provincials. L’actuació,
que ha dut a terme l’empresa
Reynober entre els quilòmetres
3,500 i 8,400, s’ha fet durant les
primeres setmanes de juliol i ha
consistit a substituir 1.492 m de
tram que estava massa baix i afe-
gir 2.528 m més. La via connecta
Montcada i Reixac amb el mu-
nicipi de Badalona a través de
la Serralada de Marina.

pilar abián
redacció

La Junta de Govern Local va
adjudicar el passat 9 de juliol el
contracte per dotar d’escales
mecàniques diferents punts del
municipi. El pressupost dels tre-
balls –que durà a terme la UTE
(Unió Temporal d’Empreses)
Cenia SA-Injelan SL i Thyssen-
krupp Elevadores SA, com a
guanyadora del concurs públic–
puja a 931.720 euros.

Calendari. Les primeres es-
cales mecàniques s’ubicaran en-
tre el carrer Major i el carrer Do-
mingo Fins, a l’alçada de Cal
Marxant, d’acord amb l’acord
del Ple del passat 27 de maig. La
previsió que aleshores va apun-
tar el president de l’Àrea Terri-
torial, el socialista Alfonso Ro-
mo, és que abans d’acabar l’any
ja es puguin instal·lar les escales
esmentades a les quals li segui-
ran posteriorment les projecta-
des a Can Sant Joan i Can Cuiàs.
El govern local aposta per
aquest tipus de sistema per fa-
cilitar l’accés en aquells punts on
l’orografia el dificulta.

>> Conflicte laboral a Quimijoy
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en 2 minuts...
10è Congrés del PSC�

�Márquez, al Consell Nacional d’ICV

Pujol, president de CDC�

taulell d’anuncis gratuïts Informació:
93 572 64 91

Masajista a domicilio. Manuel Carraso.Tel.
657 225 985.
Oferta laboral. Per treballar en un refugi
d’animals abandonats. Oferim sou, contracte
de tres hores diàries i possibilitat d’habitatge.
Tel. 686 760 412.
Se busca chica para gabinete de estética.
En salón de peluquería. Con experiencia.Tel.
935 758 279.
Se necesita ayudante de peluquería. Para
fines de semana. Interesados llamar al 935
648 283.

només particulars

Sra se ofrece para tareas de limpieza. 627
890 569. 676 549 134.
Cedo tribuna Barça. Segunda  graderia. 666
560 410. Preguntar por Pepi.
Busco professor de trompeta. Per donar
classes particulars. 625 601 107.
Señora se ofrece para cuidar niños. Por la
tarde. Seriedad. 690 317 772.
Enginyer dóna classes particulars. De física,
química i matemàtiques des d’ESO fins a
batxillerat inclòs.Telèfon 658 069 331.
Venda de 4x4. Lada Niva. Any 91. Bon estat.

�Desestimades les peticions del PPC

El responsable d’ICV a Montcada i Reixac, José F. Márquez, ha
estat elegit novament per formar part del Consell Nacional de la
formació. Márquez va ser juntament amb Joan López Pí, Ra-
món Sánchez i Josep M. Campos un dels quatre delegats locals
que van assistir els dies 9, 10 i 11 de juliol a l’Assemblea Nacional
d’ICV que va tenir lloc al Palau de Congressos de Barcelona. La
coalició va fer una valoració molt positiva dels resultats obtinguts
a les diferents comtesses electorals que l’han situada en llocs de
govern a l’àmbit autonòmic i municipal. PA

La diputada montcadenca del PPC al Parlament de Catalunya,
Eva Garcia, ha acusat el govern de la Generalitat de marginar el
Vallès Occidental als Pressupostos de la Generalitat. El govern
presidit per Pasqual Maragall ha rebutjat íntegrament les esmenes
al pressupost que va presentar el grup parlamentari popular el
passat mes de juny. La diputada ha denunciat manca de diàleg
per part del govern tripartit. SH

ITV al dia. (amb baca, barres laterals an-
tibolcatge i paraxocs reforçats. 1.800 euros.
Tel. 93 345 43 42 (matins).
Es necessita dona. Per cuidar persona gran
que parli català i amb cotxe, 4 hores al matí.
Tels: 938 643 078 i 935 641 982. Francesc.
Piso en venta. Can Cuiàs (junto Linea 11
metro).78m2, todo exterior. 3 hab (1 doble),
cocina y baño reformados, galería y trastero.
Buena zona. 171.300 euros. Tel. 617 08 06 29.
Busco trabajo. Por las tardes. Experiencia
en atención al público y telefónica, factura-
ción, gestión de cobros y archivos y gestio-
nes varias. 626 78 31 77.

ANUNCI

REQUISITS PER OPTAR ALS PISOS
MUNICIPALS DEL CARRER RIPOLL
L’Ajuntament ha aprovat les bases per a l’adjudicació dels 12 habitatges
protegits de la promoció que construirà l’empresa Montcada Societat Munici-
pal SA a l’immoble dels carrers Ripoll 29 i Sant Jaume 38-40. El procés per
presentar sol·licituds començarà l’1 de setembre i finalitzarà el 29 d’octubre.
Les persones interessades a adquirir un dels pisos i que vulguin començar
a preparar la documentació necessària per lliurar-la al setembre es pot
adreçar a les oficines de Montcada Societat Municipal SA, situades a la
segona planta de l’edifici de l’Ajuntament (av. de la Unitat, 6).
Els futurs propietaris hauran d’estar empadronats a Montcada i Reixac des
de fa, com a mínim, cinc anys. Els ingressos dels sol·licitants no han de
superar 4,5 vegades el salari mínim interprofessional i han de ser superiors
a una desena part del preu de venda total, ni tenir cap altre habitatge, i
utilitzar-lo com a domicili habitual i permanent.

Tres representants de Convergència Democràtica de Catalunya
(CDC) a Montcada i Reixac –Joan Maresma, Miquel Marco i
Enric Expósito– van participar del 9 a l’11 de juliol al 13è
Congrés de la formació que es va fer a l’Hospitalet. La delegació
local ha manifestat la seva satisfacció pel resultat de les jornades
en què Artur Mas va ser nomenat secretari general amb el 96,3%
dels vots i Jordi Pujol, president, amb el 98,7%. LR

En el moment de tancar aquesta edició quatre representants de
l’agrupació local del PSC –César Arrizabalaga, Lupe Lorenzana,
Carmen Joyera i José Hernández– participen al 10è Congrès del
Partit dels Socialistes, que es fa del 23 al 25 de juliol al Palau de
Congressos de Barcelona i que compta amb la presència de més
d’un miler de delegats en representació de 24.000 afiliats. Segons
ha apuntat el secretari d’organització del PSC, Joan Rangel, hi ha
hagut una “enorme participació” de la militància en la redacció
d’esmenes a la ponència marc, amb 3.068 en total. LR

�ERC acomiada el curs polític
El 10 de juliol una trentena de militants i simpatitzants d’ERC
van reunir-se per cloure el curs polític i homenatjar tres destacats
militants de la formació: el veterà Alfred Teixidor –qui va rebre
la insígnia de plata de la formació–, Paco Heras i Jordi Expó-
sito expresident d’ERC a Montcada i Reixac i predecessor de
l’actual, Jordi Sánchez.  SH

 Usuaris de la Biblioteca
reclamen que no es tanqui

Asfaltat
de carrers
a l’agost

Serveis Municipals ha anunciat
que a mitjan d’agost es comen-
çaran a asfaltar els carrers Vapor,
Beat Oriol –corresponents al
polígon de la Ferreria i Foinvasa-
Molí d’en Bisbe respectivament–
i Rambla dels Països Catalans,
concretament el carril paral·lel a
la gasolinera. Els primers dos
carrers esmentats tenen el
paviment força deteriorat a causa
del trànsit que suporten a diari,
sobretot de vehicles pessants de
mercaderies que circulen pels
polígons. L’actuació del carrer
Vapor serà sufragada al 50%
entre la junta de compensació del
polígon i l’Ajuntament, mentre
que la resta de les intervencions
les pagarà íntegrament el con-
sistori. Mentre es dugui a terme
l’actuació es faran aturades par-
cials de les vies afectades.

laura grau
montcada

 >> Un grup d’usuaris va fer una roda de premsa davant de la biblioteca

Un grup d’usuaris de la biblio-
teca popular del carrer Montiu
reclama que l’equipament ro-
mangui obert tot i la futura cons-
trucció d’una nova biblioteca al
Pla d’en Coll. El col·lectiu pro-
posa que l’equipament es man-
tingui com una biblioteca de
barri ja que, segons el seu porta-
veu, Jaume Aragall, “dóna ser-
vei a molta gent gran i esco-
lars que no es podrien despla-
çar fins al Pla d’en Coll i fun-
ciona com aula d’estudi per
a molts nens”. El col·lectiu
també argumenta que el nom-
bre d’usuaris de l’equipament
augmenta any rere any. Les pre-

visions del govern municipal són
tancar la biblioteca del centre un
cop estigui enllestit el nou equi-
pament. Segons el director de
l’Àrea Social, Joan Cañete, el
local actual no reuneix les condi-
cions mínimes per prestar un
bon servei al màxim de ciuta-
dans. El president de l’Àrea So-
cial, Carles Guijarro (PSC), con-
sidera inviable econòmicament
la petició dels veïns “i més te-
nint en compte que la nova
biblioteca no estarà lluny del
centre”. El grup  demanarà una
entrevista amb el govern muni-
cipal per plantejar la seva posi-
ció i ha creat  l’adreça electrònica
USUARISBIBLIO@terra.es per
recollir opinions dels veïns.

pilar abián
redacció

LAURA GRAU

 >> Rambla dels Països Catalans

SERGIO MEROÑO

Comerciant, si et

vols anunciar a

La Veu truca’ns al

93 217 44 10

i t’informarem



92a quinzena
juliol/agost 2004

Inspecció als
menjadors per
a la gent gran

Salut Pública de l’Ajuntament ha
donat un termini de sis mesos a
les residències i casals d’avis del
municipi perquè implementin els
sistemes d’autocontrol als seus
menjadors col·lectius. La recent
inspecció feta des del consistori
i la Generalitat a quatre resi-
dències privades i als dos casals
públics ha constatat que, en ge-
neral, les analítiques de les mos-
tres de menjar són correctes,
però que el grau de compliment
de la normativa sobre imple-
mentació d’autocontrols és molt
baix. Entre les activitats d’auto-
control s’inclouen la formació
del personal en la manipulació
d’aliments i l’elaboració d’un
programa de neteja i desinfecció.
Segons ha explicat la inspectora
de Salut Pública, Conxi Basté,
l’Ajuntament comunicarà per
carta a les llars d’avis i als casals
de la gent gran el resultat de les
analítiques fetes a principi d’any
i lliurarà a cada centre un kit de
control sobre la cloració de
l’aigua perquè es faci un registre
diari de la mateixa encara que
aquesta provingui de la xarxa
pública.

pilar abián
redacció

notícies

Descens de la
sinistralitat a
les carreteres

Nit d’estels a Reixac
>> Activitats del Servei de Medi Ambient

La nit d’estels a la Serralada de
Marina que van organitzar el pas-
sat 17 de juliol l’Associació per
a la Recerca i Conservació de
l’Entorn (Acer) i el Servei de
Medi Ambient de l’Ajuntament,
va ser un èxit de participació.
Cinquanta persones van obser-
var el cel nocturn des de Reixac
i, després de les lliçons teòriques
dels monitors Montse López i
Joan Cueto, van poder orientar-
se en el cel, identificar les cons-
tel·lacions més típiques de

l’estiu, contemplar mitjançant un
telescopi el planeta Júpiter i els
seus satèl·lits i aprendre un munt
de curiositats sobre els estels i
els seus lligams amb la mitologia.
La sortida anterior, per conèixer
els insectes del medi natural, no
va tenir tants participants però
va resultar força reveladora ja
que, amb l’ajut dels biolègs
d’Acer, es van identificar 289
papallones de 25 espècies dife-
rents. L’última sortida de juliol
està prevista el dia 23 i consistirà
en una observació de la fauna i
flora pròpies dels nostres rius –

ACER

 >> L’observació va comptar amb força assistència de públic que va mirar el cel amb telescopi

laura grau
serralada de marina

una activitat que ja es va fer el 2
de juliol. Els participants sorti-
ran a les 20h de la porta de
l’Ajuntament. El Servei de Medi
Ambient reprendrà el progra-
ma de sortides a l’octubre amb
un taller d’anellament científic
d’ocells. Prèviament, el 17 de
setembre, organitzarà una visita
a la Casa de les Aigües i al Rec
Comtal, i una inspecció ambien-
tal del Besòs amb els voluntaris
del Projecte Rius. Aquests actes,
amb el lema Aigua, rius i diversitat,
estan associatas al Fòrum de les
Cultures Barcelona 2004.

Segons les dades facilitades pel
Servei Català de Trànsit (SCT),
durant els primers sis mesos de
l’any hi ha hagut un important
descens de la sinistralitat a les
carreteres del país. A Montcada
i Reixac s’han comptabilitzat en
aquest període 14 accidents, un
46% menys respecte l’any ante-
rior, en què hi va haver 26. La
millora també es tradueix quant
al nombre de víctimes mortals
que ha baixat de 2 a 1, i també
de ferits –de 41 s’ha passat a 14.

Autopistes. Les vies en què
s’ha produït una reducció més
gran de sinistralitat han estat les
autopistes C-58 i C-33. També
s’han registrat menys accidents
a la BV-5001 coneguda com la
carretera de la Roca, mentre que
a la C-17 –una de les vies
històricament més conflictives
del municipi– es manté el mateix
índex de sinistres de l’any passat
en el mateix període esmentat
–2 en total– tot i que cal desta-
car que el descens notable de
successos es va reduir quan es
va instal·lar la mitjana de
formigó, ara fa dos anys.

pilar abián
redacció
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La Ribera confia en la
seva projecció de futur

>> Acaba el programa Vallès Urbà

 >>Un grup de veïnes comenta les fotografies

pilar abián
la ribera

Des del seu naixement i fins a
l’actualitat la Ribera ha estat un
sector marcat per la seva ubica-
ció entre dues grans indústries
–Valentine i Daicolorchem, anti-
ga Intorsa–, el Besòs i la línia de
França. A l’inici del segle XXI
projectes com el trasllat de Va-
lentine al polígon Can Milans i
el soterrament de la via pel pas
del Tren d’Alta Velocitat (TAV)
dibuixen un futur més que pro-
metedor per a aquest veïnatge
que quedarà definitivament lligat
al nucli urbà de Montcada. Amb
l’optimista horitzó d’aquests can-
vis, la Ribera va recordar del 12
al 17 de juliol com va néixer a
mitjan de la dècada dels anys
vint i quina ha estat la seva evo-
lució fins a l’actualitat en una ex-
posició titulada Un Vallès Urbà:

la Ribera, organitzada per l’Ajun-
tament, l’AV i els participants al
programa Vallès Urbà que ha
dut a terme el Servei de Promo-
ció Econòmica (SPE).

Mostra. Fotografies cedides
per entitats i particulars sobre la
història del barri van ser l’eix de
l’exposició que es va fer davant

de la recent restaurada Casa del
Maquinista –oberta per prime-
ra vegada al públic– i sobre
dues estructures metàl·liques i
grafitejades que simbolitzaven
les illes de pisos. La cinquantena
de veïns que va assistir el dia 12
a la inauguració va rescatar de
la memòria bona part dels records
que els mostraven les imatges:
carrers sense asfaltar, l’escola
que ja no hi és, festes populars...
L’acte inaugural el va presidir
l’alcalde accidental Joan Mares-
ma (CiU), en absència del socia-
lista César Arrizabalaga, en viatge
oficial a El Salvador. Francisco
Hierro (PSC), regidor de Pro-
moció Econòmica, va ser l’en-
carregat de presentar l’exposició

FOTOS: PILAR ABIÁN

acompanyat del president de
l’AV de la Ribera, José Imber-
nón, qui es va mostrar esperan-
çat amb les perspectives de crei-
xement del barri i va fer una cri-
da al veïnat perquè “participi i
s’impliqui en la transformació
que viurem a curt termini”.
L’exposició sobre la història de
la Ribera va posar el punt final
al programa Vallès Urbà enge-
gat fa un parell d’anys. Aquesta
iniciativa municipal, cofinan-
çada amb Fons Feder i gestio-
nada per Creu Roja, s’ha desen-
volupat al barri en dos àmbits:
la rehabilitació urbanística del
carrer de la Conca i les actua-
cions de foment i suport a les
iniciatives de desenvolupament
local. Segons Hierro, “el pro-
grama ha complert amb els
seus objectius, que eren in-
crementar la cohesió social,
potenciar la participació i
apropar el veïnat a les noves
tecnologies”.

homenatge al  veïnat

 >>Parlaments inaugurals de l’exposició  >>Primeres visites a la Casa del Maquinista

 >> La mostra, en primer terme, davant de la Casa del Maquinista
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VISITA OFICIAL A EL SALVADOR I NICARAGUA

La cooperació montcadenca ajuda
a millorar el centre de Nahulingo

Els representants municipals reactiven l’agermanament signat amb la Paz Centro (Nicaragua) fa més de vint anys

laura grau
redacció

un viatge ple d’experiències
FOTOS: RAFAEL ALEMÁN

CHARO QUERO

 >> L’alcalde de Montcada davant les autoritats de Nahulingo el dia de la inauguració del nou museu

 >> Trobada amb el líder sandinista Daniel Ortega

Tres anys després de l’agerma-
nament amb Nahulingo, la
col·laboració de Montcada co-
mença a donar els seus fruits. La
delegació municipal que va viat-
jar a El Salvador a principi de
juliol –formada per l’alcalde,
César Arrizabalaga (PSC), el re-
gidor de Cooperació i Solidari-
tat (PSC) i el president de l’ong
Tazumal Catalunya-El Salvador,
Rafael Alemán– ha pogut cons-
tatar canvis importants en la
fesomia d’aquest municipi salva-
dorenc. La plaça del poble pre-
senta un aspecte totalment di-
ferent, envoltada dels edificis i
equipaments construïts o restau-
rats gràcies a la cooperació lo-
cal: la nova Casa de Cultura, el
Museu Arqueològic i el campa-
nar colonial. A la comunitat de
San Miguel de Montcada ja estan
en marxa les obres per fer arri-
bar l’aigua potable als habitatges
i aviat començarà la construcció
d’una escola. Els alumnes de
l’escola de Nahuligo van rebre
entusiasmats les cartes que van
escriure els alumnes de diferents
escoles de primària de Mont-
cada, amb qui han mantingut
correspondència l’últim any.

Visita a Nicaragua. La dele-
gació també va visitar Mean-
guera del Golfo, on s’està fent
un sistema de rec per millorar
el nivell de vida d’una trentena
de famílies camperoles, i Perquín
on l’Ajuntament col·labora en
un projecte innovador per al
tractament dels residus. “Estem
realment impactats amb el
canvi que ha experimentat
Nahulingo i la resta de llocs
que hem visitat, crec que han
estat uns diners ben em-

pleats”, ha explicat Rafael Ale-
mán. Una altra part del viatge
va ser la visita a la Paz Centro,
municipi de Nicaragua agerma-
nat amb Montcada. La delega-
ció montcadenca es va entrevis-
tar amb representants d’aquest
ajuntament i va firmar un nou
protocol per reactivar les rela-
cions entre ambdós municipis.
Les primeres accions acordades
seran fer arribar llàmines de zinc
a 250 famílies de la zona de
León per millorar les seves ca-
ses i reparar la teulada de l’ins-
titut de la Paz Centro Tomás
Ocampo molt interessat en en-
trar en contacte amb alumnes i
professors de Montcada, petició
que l’Ajuntament intentarà
complir. Durant la seva ràpida
estada a Nicaragua, els dies 10,
11 i 12 de juny, la delegació va
tenir l’oportunitat d’entrevistar-
se amb Daniel Ortega, líder his-
tóric del sandinisme.
L’alcalde, César Arrizabalaga,
reconeix que el viatge va ser
molt intens i, en ocasions dur,
“però ens ha resultat molt
gratificant comprovar que la
nostra contribució s’ha tra-
duït en la millora de la qua-
litat de vida de moltes per-
sones”. El regidor de Coope-
ració, Carles Guijarro, ha desta-
cat el fet que tots els projectes
sorgeixen a partir de demandes
concretes de la població autòc-
tona “i això ens dóna garan-
ties que la gent els fa seus” –
ha afegit. De cara a l’any vinent,
Montcada col·laborarà en un
nou projecte a Nahulingo per
tal que les venedores ambulants
del centre tinguin un espai on
ubicar-se. Alemán també ha
anunciat la voluntat de reforçar
les relacions humanes en els dos
agermanaments.  >> Reactivació de l’agermanament amb la Paz Centro  >> Visita a la planta de residus de Perquín

 >> Festa d’inauguració del Museu de Nahulingo
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Mig miler de nens
inscrits a les activitats

pilar abián
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 >> L’hora d’esbarjo al parc del Turó Blau de Can Cuiàs

L’acolliment de nens sahrauís,
una experiència enriquidora

 >>Mouloud i la seva família d’acollida, a la piscina municipal

laura grau
montcada

>> Acaps-Montcada

FOTOS: PILAR ABIÁN
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Marxa per la pau. Una trentena de montcadencs es va afegir a la Marxa per la Pau que
va passar el 18 de juliol per Can Sant Joan procedent de Sabadell i en direcció a Barcelona, on va acabar
el seu recorregut per tot Catalunya.Els promotors de la iniciativa, la Plataforma Aturem la Guerra,
van recollir 5.600 de signatures a favor de la cultura de la pau i reclamant al govern que una part dels
diners que inverteix en l’exèrcit els destini a educació. PA

>> Casals d’Estiu 2004

 >>Taller de fer joguines amb materials reciclats al CEIP Elvira Cuyàs

Prop de 500 nens i nenes han
participat enguany als Casals
d’Estiu organitzats per la Regi-
doria d’Educació. El gruix més
important de participants es va
concentrar la primera quinzena
del mes de juliol amb 425, men-
tre que del 12 al 23 de juliol n’hi
ha hagut 341. Des d’Educació
la valoració de l’experiència ha

estat força positiva i, tot i que
va haver-hi algunes queixes so-
bre les activitats previstes al grup
dels grans del CEIP Reixac,
fonts del departament han con-
firmat que es van subsanar du-
rant la segona quinzena.
Els Casals han ofertat tallers,
sortides, banys a la piscina mu-
nicipal i jocs relacionats amb el
150è aniversari de l’arribada del
tren a Montcada.

PILAR ABIÁN

Mouloud només ha vist ploure
dues vegades a la seva vida: una
al desert de l’hamada algeriana,
on viu amb els seus pares i 7
germans, i una altra a Montcada
i Reixac, amb la seva família
d’acollida: la Pilar i el seu marit
Carles i els seus dos fills, el Fe-
rran, de 17, i la Núria, de 13.
Ha estat dues vegades a Cervelló
i una a Cadis amb motiu de les
colònies solidàries. En canvi, per
a la Pilar i la seva família és la
primera experiència com a fa-
mília acollidora i, en global, el
balanç està sent molt enriquidor.
Mouloud, a punt de fer 12 anys,
és un nen mogut, però molt
carinyós. Li encanta la piscina,
jugar a futbol i anar amb bici-
cleta. Els primers dies es passava
les hores al lavabo: “El fasci-
nen les cisternes i les aixetes
–explica el Carles–, i també les
llums de la casa”.
A l’agost, Mouloud anirà de va-
cances a Riudecanyes (Tarrago-
na) amb la seva família montca-
denca. La primera vegada que

hi va ser va anar a un bateig
religiós i Mouloud tenia molta
curiositat per saber qui era Je-
sucrist. També va preguntar si
els escolanets que cantaven a la
cerimònia eren fills del capellà.
“Vam riure molt aquell dia
amb les seves ocurrències”,
diu la Pilar.

Festa i mobilització. Mou-
loud és un dels 9 nens i nenes
sahrauís que han vingut a Mont-

cada aquest estiu. Nens i famílies
van participar el passat 18 de
juliol en la festa que va organit-
zar l’Associació Catalana d’Amics
del Poble Sahrauí (Acaps) a San-
ta Perpètua de Mogoda per a
totes les famílies catalanes que
acullen nens sahrauís, al voltant
de 800. Prèviament 3.000 ma-
nifestants van desfilar per Barce-
lona demanant la independència
del territori del Sàhara Occiden-
tal, ocupat pel Marroc.
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 >> Taller del llenguatge de signes

societat

Les dones, protagonistes
de la història recent

Un centenar de persones
s’informa sobre viatges

sergio meroño
montcada

>> ÉS ESTIU. Mostra de Turisme

en 2 minuts...

�

SERGIO MEROÑO

Espai nocturn per a l’estudi

� Nova edició del Tiramilles

 >>Festa jamaicana, on es van poder degustar begudes i menjars

 >>Cal·ligrafia àrab

FOTOS: LLUÍS MALDONADO

Intercanvi
cultural

amb Águilas
Una delegació municipal encap-
çalada per l’alcalde i represen-
tants dels grups municipals viat-
jarà del 20 al 22 d’agost per
segon any consecutiu a Águilas,
localitat murciana agermanada
amb Montcada des de l’any
2002. La visita té com a objectiu
potenciar els llaços entre amb-
dues ciutadanies mitjançant els
intercanvis culturals, per això en
aquesta ocasió es desplaçaran
amb la delegació els Diables de
Can Sant Joan i el grup musical
Pegatina Sound System. LR

El Consell de les Dones de
Montcada, amb el suport de
l’Oficina d’Atenció a la Dona,
prepara per al mes de setembre
l’exposició La memòria femenina del
moviment obrer, que s’emmarca en
els actes adherits a la programació
del Fòrum de les Cultures. L’or-
ganització vol que una bona part
dels continguts de la mostra
l’aporti directament particulars,
grups, associacions i entitats del
municipi, per donar valor a les
històries personals de totes aque-
lles dones de la ciutat que han

tingut un paper destacat o han fet
aportacions, demandes i reivin-
dicacions amb l’objectiu d’acon-
seguir millores en les condicions
socials i laborals des de final del
franquisme fins a la normalització
democràtica.
Les persones que vulguin cedir
textos, relats, opinions, imatges,
notícies o documents que il·lus-
trin aquesta participació de les do-
nes en l’avenç social, es poden posar
en contacte amb l’Oficina de la
Dona, a la Casa de la Vila, els
dilluns i dimarts de 11 a 17h i els
dijous de 11 a 19h, o bé a l’adreça
oficinadona@montcada.org.

pilar abián
redacció

A partir del 3 i fins al 17 de setembre l’Espai Jove Can Tauler
obrirà novament les aules d’estudi, de 22 a 1h. Els usuaris que
ho desitgin podran disposar d’aquest equipament per prepa-
rar els examens de recuperació. L’experiència ja va funcionar
amb èxit durant el mes de juny i té una gran acceptació entre
els estudiants. LR

�Participació local a TVE
Els nens montcadencs Marina Riera, Aitor i Ainhoa Sierra (del
CEIP El Turó), Albert Mayà (del CEIP Elvira Cuyàs) i Míriam
Sacristán participen en un reportatge que TVE realitza amb
motiu del Fòrum Universal de les Cultures. Els montcadencs
han estat triats per reflexionar a través dels seus jocs sobre
l’actual crisi energètica al programa divulgatiu El escarabajo ver-
de, que emet La 2 de TVE. El reportatge, titulat E=mc2 (energia),
s’emetrà dijous 29 de juliol a les 16.50h. LR

Fins al 18 d’octubre estarà
obert el termini per pre-
sentar treballs a la nova
edició del Premi Tiramilles
de relats i fotografies de
viatges i aventures de jo-
ves.  Els treballs es poden
presentar a l’Espai Jove
Can Tauler o a les biblioteques de Montcada. Les obres pre-
miades l’any passat han estat exposades a Can Tauler fins al 23
de juliol. Els premis tenen una dotació econòmica que oscil·la
entre els 500 i els 1.000 euros. SM

La Mostra de Turisme ha tornat
a repetir l’èxit d’anteriors edicions
per preparar sortides i viatges per
a joves i famílies. Un centenar de
persones ha visitat durant tot el
mes la mostra, una xifra que re-
presenta un increment del 20%
respecte el 2003. L’activitat, que
acaba el 23 de juliol, s’ha realitzat
a l’Espai jove Can Tauler i ha estat
organitzat per la Regidoria de
Joventut. Una de les propostes
que han tingut més bona
acceptació ha estat el cicle de
xerrades, exposicions i jornades
temàtiques, com la de Mali amb
fotos i te propis del país, la tarda
jamaicana amb el menjar i beure
autòcton de l’illa i la música
reggae,  la tarda de Magrib amb
tatuatges d’hena, cal·ligrafia àrab
i dansa del ventre, i la xerrada
Tot sobre l’Índia que, en el
moment de tancar l’edició, es
feia el 22 de juliol.

Interactivitat. Les noves
tecnologies han aportat més
eficàcia de la recerca de destina-
cions. Ismael Ávalos, un dels

responsables de la mostra, està
satisfet amb l’ajut que han pogut
donar a les persones que anaven

a informar-se. “Hem fet 4 o 5
consultes diàries en as-
sesoria”, ha explicat Ávalos.

Trasllat de les AV de Font

Pudenta i Montcada Vella

Les Associacions de Veïns de
Font Pudenta i Montcada Vella
s’han traslladat a locals més am-
plis en els darrers mesos. L’AV
de Font Pudenta ocupa ara uns
baixos del passatge Hug de
Montcada, davant la plaça Roja,
mentre que l’AV de Montcada
Vella ha passat al número 80 de
la Carretera Vella. En ambdós
casos, les entitats gaudeixen d’un
espai més gran per oferir millors
serveis.
El canvi més significatiu l’ha fet
l’AV de Montcada Vella. “Fins
ara disposàvem d’un espai
petit on només cabien una
taula i dues persones, i fa
unes setmanes vam poder fer

lluís maldonado
redacció

Els nous locals disposen de més espai

una assemblea amb 50 as-
sistents”, ha subratllat el seu
president, Gerardo Froilán.

 >> Nou local de l’AV de M.Vella

 >> Nova seu de l’AV Font Pudenta
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El Consell Municipal de la Dona

expressa el seu condol per totes les

dones que fins ara han estat víctimes

de la violència de gènere. Continuarem

en la lluita per aconseguir la tolerància

zero amb qualsevol violència exercida

contra les dones.

Consell Municipal de la Dona

xemeneies  industrials
ls anys 20 van ser espe-
cialment importants pel
que fa al creixement de

Montcada i als pobles del seu
entorn. La instal·lació de l’em-
presa cimentera Asland l’any
1917 va significar l’inici del pro-
cés d’industrialització del poble
i alhora va provocar una forta
transformació econòmica, de-
mogràfica i urbanística. L’aug-
ment de les edificacions a partir
de 1920, el traçat dels carrers, el
naixement i expansió de barris
com Can Sant Joan i la Ribera,
o el creixement d’altres com el
de Mas Rampinyo o la Font Pu-
denta, van posar de manifest la
necessitat de materials construc-
tius.

Boom de les bòbiles. Com
a resultat d’aquesta demanda, de
1922 a 1925 es van construir a
Montcada 6 bòbiles per coure
maons, la majoria situades a la
carretera N-150, entre Mont-
cada i Sabadell. Si fem arqueo-
logia industrial, podem obser-
var en aquest indret tres altes xe-
meneies de maó vist per on
sortia el fum de la cocció de les
peces. Projectades per l’arqui-
tecte municipal Joan Baptista de
Serra i Martínez, aprofitaven el
sòl argilós del Coll de Montcada

Text i Fotos: Laura Grau i Lluís Maldonadoracons de montcada i reixac

E

1. Xemeneia de la fàbrica Daicolorchem –antiga Intorsa–  a la Ribera. 2. Xemeneia de la Casa de
les Aigües. 3. Xemeneia situada en uns terrenys industrials entre la carretera N-150 i l’autopista C-
58. 4. Xemeneia de la fàbrica Panreac, a la Font Pudenta. 5. Xemeneia ubicada a la part baixa de
Can Cuiàs, tocant la N-150. 6. Xemeneia situada a La Rasa de Mas Rampinyo. 7. Xemeneia
situada a la falda del Turó, a tocar de la N-150.

1

2 3

5

6 7

4

i l’aigua de les rieres de l’entorn.
També trobem més xemeneies
a Mas Rampinyo i a la Font Pu-
denta, on destaca la de la fàbrica
Panreac. A la Ribera, sobresor-
tint de l’antiga  Intorsa, trobem
una xemeneia dels anys 50,
actualment en desús. La més an-
tiga i també la més ben conser-
vada és la que forma part del
conjunt arquitectònic de la Casa
de les Aigües, de 1878. Aquesta
xemeneia no forma part de cap
bòbila, sinó del sistema de
calderes que permetia bombejar
l’aigua de la mina.
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El club, amb seu a Can Sant Joan, està format per jugadors de prestigi

gent que es mou
Club Dards Montcada

més informació
Club Dards Montcada

Hotel entitats Can Sant Joan

 >> Alguns dels components del nou club, amb seu a Can Sant Joan

Nova entitat per afinar la punteria

LLUÍS MALDONADO

Tel. 647 745 265

Cansats d’entrenar i competir en
bars, un grup de 32 jugadors dis-
seminats per diferents clubs de
dards de les comarques del Va-
llès –entre els quals hi ha alguns
montcadencs– ha fet “una
aposta arriscada” i ha decidit
constituir el Club Dards Mont-
cada, amb seu a l’antic parvulari
del CEIP El Viver de Can Sant
Joan. “Volíem crear una enti-
tat de dards sense ànim de
lucre en què els beneficis
revertissin en el club”, afirma
el vicepresident, el montcadenc
Josep Santonja.

Primer triomf. El nou club
de dards ha començat la seva
trajectòria esportiva amb bon
peu. A la primera competició en
què ha participat –Primer Open
Nacional d’Andorra– s’ha em-
portat quatre títols: campions
per equips (Carlos Rodríguez,
Josep Santonja, Jesús García i
Àngel Porras), per parelles (Ro-
dríguez i Santonja) i, en indivi-
dual, Rodríguez va quedar pri-
mer i Santonja va ser segon.

  can sant joan
sílvia alquézar

Aquest èxit només és l’aperitiu
del que el club pot assolir la tem-
porada vinent. De fet, entre els
components de l’equip hi ha
jugadors de gran nivell com el
montcadenc Santonja i el saba-
dellenc Carlos Rodríguez, cam-
pions del món en diverses oca-
sions. “Volem guanyar la lliga
catalana per equips i par-
ticipar als tornejos nacionals
i europeus”, indica Santonja. El
nou club jugarà amb la diana

tradicional i amb dards amb
punta de ferro, un canvi que,
segons els mateixos jugadors,
només implica tenir més memò-
ria que quan es competeix amb
la diana electrònica, que va in-
dicant en tot moment la pun-
tuació de cada participant.
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Plaça de l’Església

26 de JULIOL
ESPECTACLE

INFANTIL

DIN DANSES

Divendres 23
música. Cortocircuit, amb Pegatina
Sound System  i Son Canalla. Hora:
22.30h. Lloc: Espai Jove Can Tauler.
cinema a la fresca. El cazador
de sueños.  Hora: 22.30h. Lloc: Pl. Poble
de Terra Nostra.
excursió. Itinerari de natura per la llera
del riu Besòs.  Hora: De 20 a 22h.  Lloc de
sortida: Ajuntament Montcada i Reixac.
Organitza: Departament Medi Ambient.
exposició. ‘Montcada i Reixac: el fe-
rrocarril, 150  anys’. Obra cedida per Ramon
Plà. Fins al 29 d’agost. Lloc: Casa de la Vila.

Dilluns 26
espectacle. Din danses a càrrec de
la companyia Corrandes. Hora: 19h. Lloc:
Plaça de l’Església.

Dijous 2s
taller. Taller de talla i escultura. Fins al
12 de setembre. Hora: 20h. Lloc: Auditori
Municipal.
inscripcions. Cursos de català per
a adults octubre 2004-febrer 2005.
Informació i matricula Hora:10h  a 14h. Lloc:
Casa de la vila.

Divendres 5s
festa can pomada. Inici  de  festes

19h.

de Can Pomada.Organitza: AV Can Po-
mada. Vegeu activitats a la pagina 10.

Dissabte 4s
sortida. Ascensió al Pic de la Serrera,
pic dels Pirineus.  Organitza: El Cim. Més
informació: tel. 660 162 679.
festa montcada vella. Inici  de
festes de Montcada Vella.  Organitza: AV
Montcada Vella.Vegeu activitats a la pa-
gina 14.
festa terra nostra. Inici  de la festa
major de Terra nostra.  Organitza: Comisió
de festes Terra Nostra. Vegeu activitats a
la pagina 6.

Diumenge 5s
fira. 2a Fira de Liquidacions. Hora: 10h.
Lloc: rambla dels Països Catalans.
Organitza: Montcada Centre Comerç.
festa terra nostra. Vegeu
activitats a la pagina 6.

Dimarts 7s
conferència. Arquitectura para el ol-
vido, a càrrec de Rufino Mesa(escultor -
llicenciat en Belles Arts per la Universitat
de Barcelona)  Hora: 20h. Lloc: Auditori.

Dijous 9s
conferència. Actualidad en el mun-

més informació: www.montcada.org

do del arte,a càrrec de Lluís Llongueras
(escultor i perruquer), dins els actes del
taller de talla i escultura.  Hora: 20h. Lloc:
Auditori Municipal.

Dissabte 11s
sortida. Ascensió al Pic de la Serrera,
pic dels Pirineus.  Organitza: El Cim. Més
informació: tel. 660 162 679.
festa terra nostra. Vegeu
activitats a la pagina 6.

Diumenge 12s
fira. 2a Fira de Liquidacions. Hora: 10h.
Lloc: rambla dels Països Catalans.
Organitza: Montcada Centre Comerç.
festa terra nostra. Vegeu
activitats a la pagina 6.

Dilluns 13s
inscripcions. Cursos de català per
a adults octubre 2004-febrer 2005.
Informació i matricula Hora:10h  a 14h. Lloc:
Casa de la vila. Més informació a l’anunci
inferior.

Divendres 17s
excursió. Aigua, rius i diversitat. Visita
a la Casa de les Aigues i Rec Comtal. Hora:
18h. Lloc: Casa de les Aigues. Organitza:
Departament de Medi Ambient.

Casa de la Vila

EXPOSICIÓ
MONTCADA I REIXAC

I EL FERROCARRIL

150 ANYS

Fins al 29 d’agost

A càrrec de la
companyia Corrandes
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El proper número, el 17 de setembre

Editorial

Montcada a tot tren
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més informació:

la bústia del lector

Les cartes no han d'excedir de 25 línies. És
imprescindible que els autors indiquin el seu
nom, adreça, telèfon  i una còpia del DNI.

Cartes al director

>>Fil directe amb l’Ajuntament
Som uns veïns de la cruïlla entre el carrer Alt de Sant Pere i el carrer
Aragó, on hi ha una petita plaça en la que juguen moltes criatures. En
aquesta zona hi ha poc trànsit, però sovint hi ha vehicles que hi
circulen a una velocitat desmesurada, amb el perill que representa
creuar el carrer o sortir del cotxe aparcat. No es podria instal·lar un
pas de vianants elevat al carrer Alt de Sant Pere? Ricard Fornés. Mas
Rampinyo
El passat mes de febrer vam iniciar des de l’Ajuntament la instal·lació
de passos elevats per substituir les bandes rugoses de les calçades.
Aleshores ja vam anunciar que la voluntat era implementar-los arreu
del municipi, però que es faria progressivament en funció de la
disponibilitat pressupostària. També vam demanar als veïns i entitats
que ens fessin les seves propostes d’ubicació, per tant, recollim la
vostra petició amb la voluntat d’estudiar-la i, en cas que sigui tècni-
cament viable, incloure-la en una de les properes fases del projecte.
Juan García, regidor de Serveis Municipals (PSC).

Ajuntament-OMIC 935 726 474
Ambulàncies               061
Andròmines 935 641 574
Ambulatori  (concertar visites) 935 754 094

(servei d’urgències) 935 750 544
Auditori 935 751 289
Casa de la Vila (Cultura) 935 651 122
Biblioteca de M. Centre 935 750 999
Biblioteca Can Sant Joan 935 751 901
Deixalleria 935 644 157
Jutjat 935 753 925
Montcada Comunicació 935 726 491
Montcada Aqua 935 650 996
OAC 935 726 474
Of. de Desenv. Local 935 648 505
Policia Local  092 -935 726 474
Policia Nacional           091-935 642 450-935 642 654
Protecció Civil 935 751 717
Punt de Servei FECSA 935 641 137
Recollida de mobles vells 935 641 247
Institut Municipal d’Esports (IME) 935 650 999
Servei de Recaptació OALGT 935 647 743
Servei Local de Català 935 751 644
Servei de Promoció Econòmica 935 648 505
Serveis Socials 935 753 430
SIJ A Prop (Can Tauler) 935 64 1741
Taxis 935 802 727

Convivència
Esplai Can Cuiàs
AD Can Cuyàs
Grup de Dones Can Cuiàs
Can Cuiàs
>>Les entitats sotasignants vo-
lem expressar amb aquest escrit
el nostre suport incondicional a
la Sra. Ana Sansano, treballadora
del Centre Cívic. Rebutgem l’ac-
te d’una recollida de signatures,
de dubtosa credibilitat, que
menysprea el treball i la dedi-
cació de l’Ana Sansano i on tam-
bé expressa queixes del funcio-
nament del centre. No podem
acceptar ni permetre que per una
enrabiada personal es provoqui
una situació tan lamentable,  de
falta de respecte i mala intenció.
Volem aclarir que la Sra. Ana San-
sano té com a tasca principal la
de conserge del centre, a part de
fer-se càrrec del bar i de la neteja,
i que el centre es regeix per unes
normes que al llarg d’aquests
gairebé quatre anys d’existència
s’han anat fent per consens de
totes les entitats en les quals hi ha
canals democràtics i cívics per
canviar les coses que no ens agra-
den. És per tot això que volem
fer públic el nostre rebuig a
qualsevol mal ús d’un sistema tan
respectable, democràticament
parlant, com és una recollida de
signatures.

Moltes gràcies
Esther Pérez
Directora CEIP Elvira Cuyàs
>>Aquests dies alguna cosa ha
canviat al barri, la sirena de l’es-
cola ja no marca el ritme del dia.
Els nens i nenes són de vacances
i l’escola, en silenci. Des d’aquest
espai de tranquil·litat fem me-
mòria del que ha estat el curs. Ja
de bon principi vam començar
amb aires de festa. Volíem que
aquest 25è aniversari fos motiu
de celebració  per a tothom.
Vam voler obrir les portes al
barri amb el més generós sentit
de la paraula. Una escola està
arrelada al territori i el nostre
territori és Mas Rampinyo. Tot
i la bona voluntat de l’escola,
aquest esdeveniment no hagués

estat possible sense la recipro-
citat de les famílies i les diferents
entitats. Agraïm a l’Ajuntament
la seva participació i suport, no
tan sols econòmic, en tots els
actes que hem fet. Agraïm a La
Unió la seva deferència en haver
pensat en l’escola com a prego-
nera de les festes del barri.
Agraïm a la Caixa de Sabadell
el seu suport econòmic i el seu
tracte personal. Agraïm a les em-
preses Cecoc-Mell, Alumión sis-
temas, Rètol Art SL i Tot Fes-
tes, el seu desinteressat suport.
Agraïm a les famílies de l’escola
i als representants de l’APA, la
participació i dedicació que han
mostrat al llarg de tot el curs.
Gràcies a tots ells i al treball diari
dels mestres i alumnes. Aquesta
celebració passarà a formar part
de la història de la nostra escola.

Concurs de cartells
Carme Escrigas i Jordà
Mas Rampinyo
>>Quan vaig llegir l’article
d’Alberto Fernández, publicat a
La Veu 243, en relació al con-
curs de cartells de Festa Major
2004, em vaig sentir plenament
identificada. No es pot tolerar
que la major part dels premis
s’atorguin a gent de fora del
municipi, quan el nivell demos-
trat pels autors locals és de molt
bona qualitat i, en ocasions, mi-
llor. Em sembla recordar que el
motiu d’aquest concurs, segons
la Regidoria de Cultura, és per
promocionar els artistes locals i
d’aquesta manera esteu ben lluny
d’aconseguir-ho. És més, esteu
fent que la gent es desmoralitzi i
deixi de participar-hi. Potser se-
ria bo, per tal de motivar als
dissenyadors dels cartells, crear
dos premis: un comarcal o na-
cional i un altre local, que sigui
l’encarregat d’anunciar la Festa
Major. També em permeto
suggerir-vos que els veïns i veïnes,
igual que en el concurs de focs
artificials, estaríem molt contents
de poder participar, expressant
la nostra opinió mitjançant el vot
al cartell que més ens identifiqui
per tal d’anunciar un esdeveni-

ment cultural tan important com
és la Festa Major. Al cap i a la fi
som nosaltres qui comprem i
lluïm les samarretes que promo-
cionen el cartell.

Campanya antitabac
Eva Gonzalo
Regidora de Joventut i Salut Pública
>>En resposta a la carta publi-
cada en l’anterior número que
acusava de sexista la campanya
contra el tabac impulsada des de
Salut Pública i Joventut vull fer
les apreciacions següents. Les
darreres enquestes sobre el con-
sum de tabac mostren que fu-
men més les noies que els nois.
Això és un fet i no ho hem
escollit nosaltres, o potser tots
hem contribuït a què ara això
sigui una realitat i aquest és el
motiu pel qual hem volgut par-
lar directament amb elles mit-
jançant missatges diferenciadors.
L’objectiu últim d’aquests mis-
satges és augmentar la seva efi-
càcia i alhora promoure canvis
de conducta, estratègia suficient-
ment documentada en la litera-
tura científica i recomanada per
les institucions sanitàries (OMS,
MSC, PNSD, PCS).
Si sexista vol dir diferenciar
comportaments entre gèneres,
diferents estudis epidemiològics
mostren que hi ha motivacions
iguals però també diferents per
consumir tabac entre nois i noies
i també per deixar l’hàbit, i
aquestes són precisament les que
s’han recollit en la campanya.
Estem d’acord en què tothom
hauria de deixar de fumar. Per
això, des de la Regidoria de Salut
Pública vam impulsar una cam-
panya per deixar de fumar en
què van participar 25 homes i
24 dones i van aconseguir dei-
xar-ho 7 homes  i 12 dones. El
nostre objectiu és millorar la sa-
lut de totes les persones sense
distinció de raça, ideologia po-
lítica, ideologia religiosa,
gènere, etc.

farmàcies

Marín, c. Conca, 10
Duran, av. de Terra Nostra, 37
E. Relat, av. Catalunya, 65
Guix, c/ Major, 25
Miró, c/ Orquidea, 8
J. Relat, c/ Major, 89
Pardo, c/ Masia, 2
Vila Nieto, Països Catalans, 51
Vila, pg. Jaume I, 26
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El 22 de juliol de 1854 arribava el primer tren a Montcada i Reixac
per la línia de França, la primera de les tres que des del segle XIX
travessen el nucli urbà. Així doncs, fa 150 anys que el municipi està
lligat al món del ferrocarril. Per la seva situació estratègica la ciutat
va esdevenir, sense saber-ho, el nucli ferroviari català per excel·lència
i ostenta, a més, el títol de ser la que té més estacions de tot Espanya,
6 en total. Aquesta circumstància ens ha beneficiat a l’hora de
mantenir-nos ben comunicats amb Barcelona i altres comarques,
però també ens ha suposat un alt peatge quant a nombre de vies,
passos a nivell,  contaminació acústica i excés de vibracions.
En la ressenya històrica publicada a l’anterior número de La Veu, el
director de documentació del Centre d’Estudis Històrics del Fe-
rrocarril Espanyol, Carles Guasch, apuntava que el desplegament
de línies i d’estacions al terme municipal va ser fruit de la impro-
visació i de diferents interessos, personals, polítics i fins i tot espe-
culatius. Si bé és cert que avui dia disposem d’una xarxa ferroviària
digna, hi ha encara moltes problemàtiques que, malgrat les
reivindicacions municipals i ciutadanes, Renfe no ha contribuït a
pal·liar. La manca d’un pas inferior per a vehicles sota la línia de
França o l’absència d’un pas inferior a l’estació de Terra Nostra
són alguns exemples. Hi ha l’esperança que tard o d’hora la prime-
ra se soterri amb el pas del TAV, però el projecte porta anys de
retard i mentrestant la ciutadania pateix els embussos dia a dia.
Està molt bé que ara homenatgem l’arribada del tren a Montcada,
però no oblidem que queda pendent l’homenatge del tren cap a la
nostra ciutat, sens dubte, ben merescut.
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Soraya
Nivera
Responsable

de cafeteria

� Ho porto fatal, no tinc
temps per a casa meva ni per al
meu fill. Treballo 15 hores
diàries i no puc rebaixar el rit-
me, no arribaríem a final de
mes. Tot és molt car i hi ha pocs
ajuts de l’administració.

Magdalena
García
Jubilada

� He tingut cura de tots els
meus néts perquè els seus pa-
res han treballat sempre. Els
he donat el dinar i el berenar
quan sortien d’escola i tot el
que han necessitat. Els pares
havien de treballar per arribar
a final de mes.

� Tinc un fill i sóc separada.
La meva mare viu amb mi i
m’ajuda a cuidar-lo. Treballo
de nit i m’ho puc combinar. Si
no fos per la meva mare, no sé
com ho faria. Les escoles bressol
són molt cares.

M. Carmen
Merino
Operària de
fàbrica

Els veïns opinen

José M.
Cano
Operari

� No ho portem gaire bé.
Tenim una filla i hem de treba-
llar tots dos per pagar hipoteca
i els salaris són baixos. No veig
gairebé mai la meva dona per-
què hem de fer torns diferents
per estar amb la nena.

Paqui
Gómez
Dependenta

� El meu marit treballa de
nit i es queda amb els fills
mentre treballo. Si no fos
així, no sé com m’ho faria.
M’agradaria fer horari inten-
siu, però en una botiga és
impossible.

La Llei 39/1999 volia
promoure la conciliació
de la vida familiar i
laboral, però ha estat
considerada insuficient

Una de cada sis dones no
treballa perquè té càrregues
familiars. La taxa d’inactivitat
femenina és del 17%

Conciliar vida familiar i laboral

Els veïns opinen

No poder conciliar vida familiar i laboral
provoca estrés, trastorns d’ansietat i
angoixa, conflictes interpersonals o
depressions. Això repercuteix
negativament en l’Estat i incrementa la
despesa de la Seguretat Social

�

“La conciliació implica corresponsabilitat familiar”
La  conciliació vol articular el temps laboral amb la vida
personal i familiar. Les mesures van adreçades prin-
cipalment a les dones. La Secretaria de la Família està
dissenyant un pla estratègic per a l’atenció i mediació
dels conflictes sobre conciliació i també vetlla per la
regulació i la divulgació legislativa actual en temàtiques
de conciliació empresarial, impulsant mesures
conciliadores entre l’empresa i el treballador. D’altra
banda, hem establert ajuts universals per a famílies amb
infants d’entre 0 i 3 anys, i de 0 a 6 anys per a les
monoparentals i nombroses. Paral·lelament, estem

Per informar-se sobre el tema...

�

�

El fòrum

Montserrat Tur
Secretària de família de la
Generalitat de Catalunya

Fundació Maria Aurèlia
Campany

La Llei 39/1999 per promoure la conciliació de
la vida familiar i laboral en les persones treballa-
dores va generar alguns canvis legislatius, entre els
quals cal destacar canvis en l’àmbit laboral perquè
les persones treballadores puguin participar de la
vida familiar, facilitant la igualtat,  sobretot per al
col·lectiu de dones; i en facilitar la cooperació de
la cura dels fills al col·lectiu masculí. Tot i això, la
llei té mancances, perquè no va ser fruit del consens,
preveu els permisos parentals com un dret indivi-
dual i no universal, se centra tan sols en les presta-

“Cal corregir les mancances de la llei de conciliació”

valorant altres actuacions. Una d’elles és l’impuls de la
corresponsabilitat entre homes i dones dins del nucli
familiar. A l’escola, intentem potenciar serveis d’atenció
a infants i estem valorant la flexibilitat horària i reconsi-
derant la jornada lectiva partida. A les empreses, la
política de motivació no pot basar-se només en plans de
remuneració i formació. Cal divulgar un nou enfoca-
ment, com permisos als pares, vetllar per la salut d’una
treballadora embarassada i crear mecanismes per garantir
la flexibilitat horària per al personal que tingui fills al seu
càrrec.

Existeix una marcada
mancança d’escoles
bressol públiques

Producció periodística: Silvia Díaz.

“He adaptat la meva vida per tenir cura del meu pare”

Lucía Soto
Cuidadora del seu pare

�
El meu pare pateix demència des de fa dotze anys
i en fa nou que depèn completament de mi i la
meva família. L’hem de banyar, vestir-lo, donar-li
el menjar i, tot i que encara camina, no pot anar sol
enlloc. Des que està malalt, el meu entorn ha can-
viat totalment i la meva família s’ha hagut d’adaptar
a la malaltia del meu pare. De dilluns a dissabte, el
porto a un centre de dia de Montmeló. El de
Montcada no em va bé perquè, com que tinc un
negoci al mercat, necessito un centre que doni ser-
vei també el dissabte. L’horari del centre de dia

està ben organitzat, però caldria més hores. La para-
da del mercat s’obre molt abans i he de marxar a
mig matí. Tot i això, tinc sort de tenir negoci propi, si
treballés per compte d’altre no sé com m’ho faria.
Alguns diumenges porto al meu pare a una residència
i aquest estiu, per primer cop en dotze anys, he acon-
seguit una plaça al programa Respir de la Diputació i
durant un mes i mig se n’ocuparan i podré sortir. Si
algun dia he hagut de marxar he llogat els serveis
d’una residència de Montmeló. Montcada necessita
amb urgència una residència pública.

“L’horari escolar hauria de canviar a favor dels infants”

Isabel Trias
Mestra del CEIP El Turó

�
L’escola pot ajudar a fer compatibles els horaris de
classe amb els de feina dels pares, però ha d’haver
altres serveis que contribueixin a fer-ho, no es pot
deixar només en mans de l’escola la conciliació de
la vida laboral amb la familiar. L’horari escolar es
va confeccionar per combinar-lo amb les hores de
feina de les famílies, però els temps d’aprenentatge
no el pot fixar el mercat laboral, ha de sortir de la
suma de les condicions dels pares, dels professors
i, sobretot, de les necessitats dels nens i nenes. Les
AMPA dels col·legis fan esforços per mantenir-les

� Web: tempora.fmac.org/index.php?lang=catalan&page=presentacion. Web
del projecte Tempora, que vol dissenyar un model de conciliació.

�Que he hecho yo para merecer esto. Dir.: Pedro Almodovar, 1984.

� Brullet, C. (2000). “El debat sobre la conciliació Ocupació-Familia
en el marc de les polítiques  familiars a Europa”. Revista Catalana de
Sociologia 12: 155-185 .

cions econòmiques de la Seguretat Social, només en
els casos de maternitat i risc durant l’embaràs, el pare
pot sol·licitar el permís de paternitat sempre que la
mare estigui integrada en algun règim de la Seguretat
Social, si no no pot fer-ho, les treballadores indepen-
dents o autònomes no compten per aquesta llei i les
se-ves parelles tampoc. La conciliació necessita un
canvi social profund i global. Caldria una llei inte-
gral que contemplés molts altres aspectes com l'orga-
nització del treball, la gestió del temps, la mobilitat,
la qualitat dels serveis, els valors educatius...

obertes més temps, organitzant ludoteques matinals,
el servei de menjador i les activitats extraescolars.
Personalment, crec que l’horari escolar hauria de
canviar, però no per ajustar-se a les necessitats labo-
rals dels pares sinó per adequar-se més a les dels
infants. La jornada escolar típica de tres hores al matí
i de dues a la tarda potser no és la més adequada. La
franja de tres hores al migdia la considero massa
àmplia. Augmentar el matí i reduir la franja del
migdia i la tarda ajudaria a rentabilitzar el temps
escolar.



20 2a quinzena
juliol/agost 2004

L’Esbart Dansaire participa
al Festival de Cantonigròs

TROBADA INTERNACIONAL

La formació montcadenca queda 10a al concurs de grups de dansa i podria tornar a actuar l’any vinent

Inscripcions
als cursos de

l’SLC, Cultura i
l’Escola d’Adults

sònia hernández
cantonigròs

sònia hernández
redacció

 >>Els membres de l’Esbart posen amb un grup de Tai Pei

 FOTOS: SÒNIA HERNÁNDEZ I MÒNICA DOLCET

L’Esbart Dansaire de La Unió
de Mas Rampinyo ha participat
al 22è Festival Internacional de
Música de Cantonigròs, celebrat
en aquesta vila osonenca entre
el 15 i el 18 de juliol. El festival
és una cita de referència en el
circuit musical estival i de gran
prestigi en l’ambit de la música
tradicional. Els montcadencs
van participar en el concurs de
grups de danses, dissabte 17 de
juliol, i van quedar en desena
posició. “Per a nosaltres l’im-
portant no era el concurs, si-
nó l’experiència de ser aquí,
de viure l’intercanvi amb
grups de tot el món”, ha expli-
cat Mònica Dolcet, una de les
responsables del grup con-
juntament amb Oriol Monclús.
La valoració de la participació
ha estat molt positiva. Alguns
membres del grup ja dijous 15
es van desplaçar a Cantonigròs,
per familiaritzar-se amb l’amient
i viure des de dintre un festival
on participen més de 2.000 per-

sones provinents de països com
Alger, Corea, Indonèsia, Txè-
quia, Taiwan, Ucraïna o Puerto
Rico. Com si es tractés d’una
acampada, els grups es van esta-
blir en carpes en un recinte on
convivien tots els participants;
això sí, amb harmonia –mai mil-
lor dit. Durant aquests dies la vila
osonenca és un veritable exem-
ple de multiculturalisme  en un
paratge privilegiat, on les serra-
lades del prepirineu formen un
escenari idíl·lic que es va omplir
de colors i robes d’altres temps.

Moments de nervis. Du-
rant els primers dies de l’estada
a Cantonigròs, els montcadencs
van gaudir de les actuacions
d’altres formacions i del bon
ambient. Dissabte, però, va arri-
bar el moment de la veritat, quan
havien de concursar. Tot i que
el més important no era guanyar,
els nervis van fer acte de presèn-
cia, i, per ajudar a combatre’ls,
un bon grup de montcadencs
donava suport als ballarins des
del pati de butaques. L’actuació
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A partir de la segona quinzena
de setembre ja es podran fer les
inscripcions per als cursos i
tallers organitzats per la Regido-
ria de Cultura, així com els del
Servei Local de Català (SLC).
Entre els cursos oferts pel con-
sistori es troben propostes de
dansa oriental, expressió corpo-
ral per a adults, ioga, taichi, tea-
tre, art, tècniques artístiques, pin-
tura, dibuix, talla i escultura, fo-
tografia (avançada i Photoshop),
música, teclat, guitarra, cant,
astronomia, estampació sobre
tela i titelles. La majoria dels cur-
sos tenen grups d’adults i també
de nens. Els cursos s’organitzen
a partir d’eixos fonamentals:
expressió corporal, arts plàsti-
ques i visuals i expressió musi-
cal. Les classes es duen a terme
al Casal Ramon Balsalobre de
Can Sant Joan i a la Casa de la
Vila, com també a les Antigues
Escoles de Mas Rampinyo. So-
bre la durada, alguns són anuals,
d’octubre a juny, mentre que
altres són trimestrals.

Català i adults. D’altra
banda, els SLC obre el termini
per a les preinscripcions als cur-
sos de català per a adults 2004-
2005.  Les sol·licituds es poden
presentar els dies 13, 14, 15 i 17
de setembre als matins (de 10 a
14h) i els dies 16, 20 i 21 en ho-
rari de matí i de tarda. S’ofe-
reixen cursos presencials i a dis-
tància, amb el Servei Obert de
Català, en nivells per a no-ca-
talanoparlats i catalanoparlants.
Per la seva banda, de l’1 al 30
de setembre es poden fer les ins-
cripcions per a l’Escola d’adults.
Les matriculacions i les consul-
tes es faran cada tarda al Casal
Ramon Balsalobre i als mercats
ambulants de Can Sant Joan (el
14) i de Montcada Centre (els
dies 8, 15 i 22).

 >>Un moment de l’actuació dels montcadencs al Festival

l’apunt

L’Esbart Dansaire va ser rebut pel
president del festival, Josep M.
Busquets, i va rebre un obsequi per
part de l’organització, a la foto de
dalt. El moment més emocionant,
però, va ser el de l’actuació en el
concurs. Un bon nombre de montca-
dencs que es va desplaçar fins a
Cantonigròs per donar el seu suport
als dansaires, a la imatge inferior.

no podia superar els 10 minuts,
i en aquest espai els dansaires de
La Unió van haver de demos-
trar la seva qualitat.  “En gene-
ral, ens ha sabut a poc l’ac-
tuació, hem esperat molt i
després els 10 minuts passen
ràpid”, va explicar Dolcet. Al
final les formacions guanya-
dores van ser Prvosienka, d’Es-
lovàquia, Loughgiel Folk Dan-
cers, d’Irlanda del Nord i El
Sentir de una Tierra, de Vilanova
del Camí. L’èxit de la jornada
per als montcadencs va ser que
l’organització els va comentar la
possibilitat de tornar a partici-
par el proper any.
“A nosaltres ens agrada molt
prendre part en aquestes
iniciatives, i podríem ser-hi a
moltes altres més si tingués-
sim un cos de ballarins més
gran”, explica Dolcet, raó per
la qual l’entitat ha fet una crida
perquè tots els interessats a viure
experiències com aquesta
s’acostin a La Unió i s’animin a
formar part de l’Esbart Dan-
saire.

ANUNCI

EXPLOTACIÓ DEL SERVEI DE BAR AL
CAMP DE FUTBOL DE CAN SANT JOAN

Adjudicació mitjançant procediment negociat de l’explotació
del servei de Bar del Camp Municipal de Futbol de Can Sant
Joan. La concessió es farà per un període 2 anys.

Es valorarà ser veí del municipi, tenir experiència provada en el
sector de la restauració, estar en situació d’atur i la millor oferta
econòmica.

El termi de presentació d’ofertes finalitza el 15 de setembre de
2004.

Els interessats poden passar per l’Oficina d’Atenció al Ciutadà
de l’Ajuntament a recollir el plec de condicions.
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Apareix una casa nova amb
dues estances comunicades

sònia hernández
serralada de marina

Uns 20 voluntaris han participat a la campanya feta la primera quinzena de juliol

>>Excavacions a Les Maleses

Les excavacions al jaciment Les
Maleses d’aquest estiu, dutes a
terme entre l’1 i el 15 de juliol al
Pic Candeler, han donat com a
resultat la troballa d’un nou sec-
tor, amb una casa de dues es-
tances que es comuniquen. A
més, el grup d’investigadors –
en què han pres part uns 20
voluntaris de l’IES Montserrat
Miró i la UAB– ha confirmat la
presència de la casa, amb també
dues estances, que es va localitzar
l’any passat.
En les excavacions també s’ha
trobat una roda de molí sem-
blant a la que es va localitzar fa
un parell d’anys, però amb la
curiositat que aquesta està em-
prada com a esglaó en una de
les estances de la casa descoberta

 >> Enguany s’ha localitzat una altra roda de molí que actuava com a esglaó

GEMMA HIDALGO

Mostra dels treballs del curs
de talla i escultura  a l’Auditori

en 2 minuts...
�

Els Gegants, a Ribes de Freser
La Colla Mitjana dels Gegants de Montcada va actuar el 18 de
juliol a Ribes de Freser en la commemoració dels 20 anys de
la colla d’aquesta localitat del Ripollès, conjuntament amb 23
colles més d’arreu de Catalunya, les Illes Balerars i la Catalunya
Nord. Es tracta de la primera sortida dels montcadencs fora
de comarques del Vallès des de
la seva creació. Precisament el
25 de juliol, la colla local
participarà en la trobada de
gegants moros de Sitges, on
Montcada estarà representada
amb el rei Sussa. L’entitat, que
ha augmentat el nombre de
components fins a la quaran-
tena, prepara també les quatre
sortides que farà al setembre,
a Palau, la Roca, Montornès i
Taradell El dia 11 de setembre,
actuarà a Montcada. LR

�

Aula oberta de guitarres
El passat 18 de juny es va celebrar l’aula oberta dels cursos de
guitarra electrònica que imparteix Cultura. D’altra banda, l’1
de juliol es va fer el
concert dels cursos de
guitarra clàssica. Una de
les responsables de la ini-
ciativa, Teresa Silva, va va-
lorar positivament el
desenvolupament de les
aules.  LR

�

Actuacions de L’Espingari
El grup d’havaneres montcadenc L’Espingari ha tingut un mes
de juliol ben intens. Divendres 16 de juliol va participar a la
XXa mostra de l’Havanera de Cerdanyola, dissabte 17, a les
festes del Carme,
patrona dels pes-
cadors, a l’Ampolla
–on va actuar da-
vant més de 1.500
persones– i diu-
menge 18 a les fes-
tes del barri del Re-
mei de Badalona.
LR

Estiu i música amb Giravolt
El casal d’estiu musical Giravolt, que va començar la seva
activitat el dia 5 i acabarà el dia 30, pretén ajudar els nens a
relacionar-se amb la música i a divertir-se tocant diferents
instruments. Txus Asenjo, una de les responsables del casal, ha
assenyalat que “els objectius principals són que els nens
es diverteixin fent música i tocant instruments”. Entre
les activitats realitzades destaquen les representacions de dife-
rents contes amb música, exercicis per a la preparació de la veu
i jocs musicals de
diferents tipus. L’ac-
ceptació aquest any
no ha estat com altres
anys, Asenjo comenta
que “és difícil per a
nosaltres competir
amb els altres ca-
sals perquè sabem
que els esports són
importants per als
nens”. SM

�

El perruquer i escultor Lluís Llongueras farà una conferència el 9 de setembre

sònia hernández
redacció

Del 2 al 12 de setembre es podrà
visitar a l’Auditori l’exposició
dels treballs dels alumnes del
curs de talla i escultura orga-
nitzats per Cultura i que impar-
teix el mestre artesà Luis Barbo-
sa. Les obres que es podran ob-
servar enguany, com ha explicat
Barbosa, “són més completes
que anys anteriors, perquè es
nota l’evolució que  han fet
els alumnes”. El curs 2003-
2004 l’aula va estar plena, amb
12 aprenents, que és “el nom-
bre ideal”, segons Barbosa.
Durant l’exposició, els alumnes
faran el taller d’escultura en viu,
amb la presència de Barbosa.
També es duran a terme diver-

ses conferències per completar
la mostra. El dimarts 7 de se-
tembre a les 20h, es durà a ter-
me la xerrada Arquitectura para
el olvido, de l’escultor i professor
Rufino Mesa. Dijous dia 9 l’es-
cultor i perruquer Lluís Llon-
gueras parlarà de l’actualitat del
món de l’art.

Barbosa a França. D’altra
banda, fins al 10 d’agost es po-
den contemplar a la vila de
Mairie de Thuir les (França) 17
obres que el mestre artesà ha
exposat a la Biennal d’escultura
Monumental que allà se celebra
i que es va inaugurar a comen-
çament de juliol. Barbosa ha
manifestat la seva satisfacció pel
desenvolupament de la mostra.

SERGIO MEROÑO

en aquestes intervencions. Gem-
ma Hidalgo, una de les respon-
sables de la campanya, ha expli-
cat que les tasques d’aquest estiu
s’han desenvolupat molt satisfac-
tòriament. Els voluntaris han

treballat durant dues setmanes
en torns de matí i de tarda. Tot
i així, Hidalgo ha indicat que ha
faltat temps per acabar de des-
cobrir el mur de tancament de
la casa nova.

�

 >> Luis Barbosa amb una obra

ANGIE HERNÁNDEZ

PILAR VIDAL

cultura

TERESA SILVA

JOSEP RIBA

Serafín Marín torna a les places
Després de la lesió provocada per
l’agafada d’un toro a Ceret, (França), a
començament de juliol, el torero
montcadenc Serafín Marín torna a les
places per acabar una temporada ambi-
ciosa, en què el matador vol arribar a la
seixantena de corridas. Properament
afrontarà fires importants com les de Bil-
bao o Bayona i més tard continuarà la
temporada a l’Amèrica Llatina. LR

�

SÒNIA HERNÁNDEZ
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>>MONTCADA ÉS ESTIU.  Valoració

 >> L’actuació del Mag Magoo va omplir la plaça de l’Església el 12 de juliol

La pluja protagonitza
el festival electrònic

sergio meroño
laribera/can sant joan

El cicle ‘Montcada és estiu’
assoleix els seus objectius

FOTOS: LLUÍS MALDONADO

sònia hernández
redacció

El programa Montcada és estiu
ha aconseguit que els montca-
dencs surtin a gaudir del carrer i
de la seva ciutat. Aquesta és la
principal fita del cicle que ha
aglutinat les activitats propo-
sades des de Cultura, Joventut,
Educació, Esports i Medi
Ambient, segons les valoracions
del responsable del projecte,
Juan Cañete, director de l’Àrea
Social de l’Ajuntament.
Les xifres indiquen que entre
12.500 i 15.000 persones han
pres part d’alguna de les acti-
vitats proposades, ja siguin els
tallers, les competicions, els ca-
sals o els espectacles. “Hem

>>MONTCADA ÉS ESTIU. Montcada Mig Tempo

El 10 de juliol es va celebrar la
III edició del Montcada Mig-
tempo al Parc de les Aigües,
organitzada per l’associació d’In-
ternautes de Montcada (IMIR) i
Joventut. La protagonista d’a-
questa edició va ser la pluja, que

va espatllar el gran cartell de la
festa, però el públic va disposar
de temps per disfrutar d’alguns
dels músics. El programa incloïa
l’actuació d’Àlex Martín amb el
seu Drum’n’Bass, l’eclèctic Dig,
l’originalitat de Sistema i l’elec-
trònica d’Emulat8rz, a més de
comptar amb Bike i Protozoo
com a selectors musicals. No van
poder actuar Neurokin ni Iñaki
Marín. Rafa Ruiz, un dels
organitzadors de la festa, ja tre-
balla en la proxima edició:
“Agraïm la col·laboració dels
músics i dels que han fet
possible la celebració, com
també vull destacar l’actua-
ció de VJTrace, que va fer
gaudir molt al públic”.

Els concerts celebrats van satisfer el públic

Prop de 15.000 persones participen en alguna de les activitats proposades des de les regidories

 >> L’actuació del grup Umbigada dimecres 14 de juliol

Més festes
de barris

L’AV de Gallecs ha organitzat
un ampli programa d’actes per
celebrar la seva festa anual els
dies 24 i 25 de juliol, que arrenca
amb una trobada internacional
de velers remolcats per tractors
al matí i un espectacle de titelles
a la tarda. A la nit hi haurà ball
de Festa Major amb el grup de
Brandada. Diumenge al matí
tindrà lloc la 7ª Marxa Moun-
tain-bike, passejades amb carro
per la verneda i els aiguamolls,
sardanes amb la Cobla els
Lluïsos, l’actuació dels Castellers
de Mollet i una arrossada po-
pular. A la tarda s’ha programat
una exhibició de falconeria.
Clourà la festa el grup d’hava-
neres Blau Mediterrani i un
cremat de rom. Totes les acti-
vitats es faran al voltant de l’es-
glésia de Gallecs.

Festes al setembre. De
tornada de les vacances, per
combatre la rentrée, del 3 al 5 de
setembre Can Pomada celebra
la seva festa amb havaneres el
divendres, jocs i ball l’endemà, i
sardinada popular com a cloen-
da. Coincidint en dates, del 4 al
12 de setembre, tindrà lloc la
Festa Major de Terra Nostra.
Un torneig de futbol sala, dis-
sabte dia 4 a les 9h, serà el punt
d’inici, mentre que la inauguració
oficial serà un chupinazo a les
18h. Fins diumenge 12 es desen-
voluparà un conjunt d’activitats
lúdiques, entre les que destaca –
com és habitual– la popular Nit
Boja, divendres 10 de setembre,
que arriba a la seva XX edició.
D’altra banda, els dies 4 i 5 de
setembre l’AV de Carretera Vella
també està de festa. Dissabte 4,
el matí i la tarda estaran dedicats
als més petits, amb jocs, ani-
mació i xocolatada; mentre que
al vespre hi haurà ball. Per a
diumenge, l’AV ha preparat una
botifarrada i ball. Com a prin-
cipal novetat, els actes se cele-
braran a la placeta nova de Ca-
rretera Vella.

RAFA RUIZ

multiplicat la participació
de les activitats tradicionals
d’estiu, però el millor és que
els montcadencs han après
en quins llocs de la ciutat
podien fer activitats lúdi-
ques”,  afirma Cañete.

Alta participació. Els casals
d’estiu han ofert més de 1.000
places, per les activitats juvenils
han passat més de 2.200 joves i
els actes d’esports, música i teatre
han aconseguit mobilitzar unes
7.000 persones. Davant aquestes
xifres, les valoracions han estat
molt positives. Per al proper any
s’estudia la possibilitat de descen-
tralitzar les activitats per implicar
els diferents barris del municipi.

sònia hernández
redacció

 >> Actuació al Parc de les Aigües  >> El grup Avenida Brasil va tocar el dia 21
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La història de l’últim ermità del Turó
el retro-visor

Joan Pons, originari de València,va viure a la muntanya durant el primer terç del segle XX

Fundació Cultural Montcada
ricard ramos

L’ermita va ser engolida
per la necessitat

industrial de l’home
sobre l’espiritual

ARXIU FUNDACIÓ

Joan Pons i Llonch era un ermità
originari de Castelló de la Plana
(Castelló) que va acceptar venir
a Montcada i Reixac per fer-se
càrrec de la capella i el lloc de la
Mare de Déu del Turó, situats
al cim d’aquesta muntanya.
L’antiga ermita va ser restaura-
da per l’arquitecte Leopold
Sagnier pels voltants de 1908,
sota la supervisió d’una comissió
formada per personalitats des-
tacades de la po-
blació que s’ocu-
pava de finançar
les obres i admi-
nistrar el recinte.
Aquesta comis-
sió va ser la que
va decidir que Joan Pons s’ocu-
pés de l’ermita a partir de l’any
1908. Per regla general els ermi-
tans depenien del rector de la
parròquia i tenien un seguit
d’obligacions com ara resar
cada dia el Rosari davant la Mare
de Déu, tenir cura de la neteja
de la capella i la sagristia, man-
tenir l’entorn en bones condi-
cions, tocar les campanes i, so-
bretot, no abandonar mai l’er-
mita. Ni ell ni ningú s’imaginava
que al cap de pocs anys hauria

 >> El capellà i l’anacoreta davant de l’ermita que existia dalt del Turó

de marxar forçosament d’a-
quest indret privilegiat, que se-
ria lentament destruït pel progrés
industrial. El 1916 Asland va
adquirir uns terrenys per cons-
truir una fàbrica prop del Turó
i les seves preuades calcàries. Va
ser l’inici d’una contínua i voraç
extracció de pedra per fabricar
ciment, matèria bàsica per a les
obres públiques endegades a
principi del segle XX a Barcelo-

na.  L’ermita va
ser engolida
per la necessitat
industrial de
l’home per so-
bre de l’espiri-
tual. Cap auto-

ritat va tenir la saviesa de preser-
var aquelles venerades pedres.
Són els inconvenients del pro-
grés que no acostuma a respec-
tar llocs i edificis que històrica-
ment han estat un referent.
Després del seu pas per l’ermita
del Turó, Joan Pons va viure els
últims anys de la seva vida a Can
Sant Joan. No sabem gaire cosa
d’aquest anacoreta, entregat a
una vida austera i solitària. En
un número del full parroquial
Moncada Misión, editat el 1964,

apareixia una breu entrevista on
se li preguntava sobre la visió
del barri quan vivia al cim del
Turó. El vell ermità, que ja havia
complert els 80 anys, va  respon-

dre: “Tot vinyes i algun hort aquí i
allà”. Aquesta resposta, tan sò-
bria, ens dóna una idea sobre la
realitat urbanística del barri,
molt diferent de l’actual.

Reeditada una
traducció de

Masoliver
L’editorial madrilenya Siruela ha
reeditat les Rimes de Guido
Cavalcanti amb traducció i no-
tes de Juan Ramón Masoliver,
l’escriptor afincat a Vallençana
des dels anys 50. El volum, una
acurada edició bilíngüe, inclou
també La vida nueva de Dante
Alighieri. Cavalcanti (1255-1300)
és l’autor més emblemàtic del
Dolce stil nuovo, el corrent poètic
que va precedir el Renaixement
italià i va revolucionar la història
de la poesia. SH

Pentina el gat
serà al Festival

de Tàrrega
El grup d’animació montcadenc
Pentina el gat, liderat per Jordi
Amenòs, presentarà el seu
espectacle S–coproduït pels
Ajuntaments de Montcada,
Montmeló i Mollet i que es va
poder veure a la Festa Major de
Montcada– al Festival de Teatre
al carrer de Tàrrega. La for-
mació actuarà l’11 de setembre,
en sessió de matí i de tarda al
carrer, el que vol dir recuperar
l’essència primigènia de la con-
vocatòria. LR
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NOUS EQUIPAMENTS ESPORTIUS

Montcada Aqua inaugura
la piscina i el jacuzzi exteriors

Els nous serveis són el primer pas de l’ampliació del complex després de l’èxit d’abonats

 >> L’alcalde i el regidor d’Esports atenen els mitjans de comunicació en la roda de premsa inaugural

Des del passat 21 de juliol, els
usuaris de Montcada Aqua ja
poden fer una capbussada a la
nova piscina  a l’aire lliure i pren-
dre el sol. L’alcalde de Montca-
da, César Arrizabalaga (PSC), i
el regidor d’Esports, Juan Pa-
rra (PSC), van inaugurar en una
roda de premsa al complex
esportiu del Pla d’en Coll la pis-
cina i el jacuzzi exteriors, a càrrec
de l’empresa Myrtha Pools amb
un pressupost de 204.925 euros.
Es tracta d’un equipament
prefabricat de 140 m2 , en for-
ma de lletra L i amb una fondà-
ria entre 102 i 120 cm. L’equipa-
ment està fet de làmines d’acer
inoxidable folrades amb un
plàstic especial per evitar les
filtracions. La superfície d’aigua
és de 119m2, amb unes dimen-
sions aproximades de 11’5 per
15’9m. La nova piscina –que in-
corpora un servei d’hidromas-
satge– està orientada a un ús
social i tancarà a final del mes
d’agost, mentre que el jacuzzi,
amb una capacitat per a 12 per-
sones, també romandrà obert a
l’hivern amb aigua climatitzada,
gràcies a unes plaques solars, i
té accés directe des de l’interior
del recinte a través d’unes esca-
les.

Ampliació. La nova piscina
exterior complementa l’oferta
d’aquest tipus d’equipaments al
municipi. “La instal·lació és
un nou espai de relació ciu-
tadana i de convivència, que
no pretén fer la competència
a la piscina del centre”, va
destacar Arrizabalaga. Els abo-
nats de Montcada Aqua poden
accedir a la piscina d’estiu de la
mateixa manera que a la resta

SERGIO MEROÑO

sílvia alquézar
redacció

Javier Quílez,
medalla d’or en
marxa al torneig
estatal i català

>> ATLETISME

El montcadenc Javier Quílez,
del club d’atletisme de Mollet del
Vallès, s’ha proclamat campió
d’Espanya i de Catalunya en pis-
ta a l’aire lliure a la prova de 10
quilòmetres marxa en la cate-
goria de veterans majors de 45
anys.  El torneig català es va dis-
putar el 27 de juny a les pistes
d’atletisme de Sabadell. L’atleta
local va fer un registre de 55
minuts i 36 segons, superior a la
seva marca personal perquè va
tenir un defalliment. “Feia mol-
ta calor i vaig cometre l’error
de no beure suficient líquid”,
va indicar Quílez, qui també es
va adjudicar la medalla d’or al
Campionat de Catalunya en la
prova de llançament de javelina
amb una marca de 34 metres i
31 centímetres.

L’estatal. El Campionat
d’Espanya va tenir lloc a Sevilla
el passat 10 de juliol, a l’estadi
olímpic de La Cartuja. El mar-
xador de Montcada va recórrer
la distància de 10 quilòmetres en
un temps de 52 minuts i 45
segons, millorant la seva marca
personal. “Les medalles són
un premi a l’esforç dels
últims anys, estic molt feliç”,
ha comentat Quílez, qui posa fi
a la temporada actual amb el
torneig estatal a la capital anda-
lusa.

sílvia alquézar
redacció

 >> Quílez, en segona posició

CA MOLLET

LA INSTAL·LACIÓ JA TÉ 5.472 SOCIS
les dades

A data de juny de 2004, Mont-
cada Aqua té 5.472 abonats,
dels quals 3.998 són de Mont-
cada i Reixac i la resta, 1.474,
d’altres poblacions veïnes. En
l’actualitat, 740 montcadencs
i 270 no residents es troben
en llista d’espera per ser soci
del complex del Pla d’en Coll.
El perfil de l’usuari de Mont-
cada Aqua és un home o dona
jove, ja que la franja d’edat ma-
joritària és la compresa entre
els 21 i 30 anys, amb 1.307
abonats (23’89%). De 31 a 40
anys, el percentatge també és
elevat, amb 1.217 socis
(22’24%). Per sexes, la dife-
rència entre home i dona és
molt petita. La balança s’in-
clina a favor de les fèmines,

que suposen el 51’33% del to-
tal de socis (2.809). Els homes
representen el 48’67%, és a
dir, hi ha 2.663 associats.
La franja horària de major
afluència d’abonats és entre
les 19 i 21h. Montcada Aqua
té previst ampliar el nombre de
socis amb un carnet que per-
meti l’accés a la instal·lació en
una franja horària determinada
que no coincideixi amb les
hores punta de màxima afluèn-
cia. De cara al pròxim mes de
setembre, el complex lúdico-
esportiu del Pla d’en Coll am-
pliarà l’oferta d’activitats diri-
gides, amb més horaris i noves
propostes com el power dam-
ble, una modalitat esportiva
amb barres de pes.

de serveis del complex i els que
no són socis han de pagar
l’entrada habitual al recinte. A
més, els associats poden entrar
de forma gratuïta a la piscina
municipal de Zona Centre, al
carrer Bonavista.
La piscina exterior és un primer
pas de la futura ampliació de ser-
veis de l’equipament del Pla d’en
Coll. “És prevista la cons-
trucció d’una nova sala poli-
valent per disposar de més
espai per a les activitats di-
rigides com el fitness i l’aero-
bic”, va anunciar el regidor
d’Esports, qui va afegir que
d’aquesta manera s’intenta do-
nar resposta a les demandes dels
abonats, que aviat arribaran als
6.000 superant les expectatives
inicials d’inscrits. Montcada Aqua
disposa a l’interior de 2 piscines,
1 jacuzzi, 1 llit d’aigua, 2 saunes
i 2 banys de vapor.
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El Vitel tanca la plantilla amb la
incorporació de Raúl Serrano
Les negociacions han durat setmanes per la manca d’acord amb el Barça

 >> Bofill (esquerra) i Serrano formaran parella amb l’exblaugrana Mateo

LLUÍS MALDONADO

>> FUTBOL SALA. Divisió de Plata

sergio meroño
pla d’en coll

El Valentine masculí fitxa
el jove pivot Albert Griso

>> BÀSQUET.  Lliga EBA

L’última incorporació a la plan-
tilla del Valentine masculí, diri-
gida per César Saura, és el pivot
Albert Griso, de 19 anys i 2
metres d’alçada, que a l’última
temporada ha jugat a la Unió
Bàsquet Sabadell, amb qui ha
aconseguit l’ascens a la Lliga
LEB 2. Griso havia jugat al
Montcada d’infantil a júnior de
primer any, però després va
marxar al Joventut de Badalo-
na. La jove promesa se sent feliç
d’haver tornat al Valentine: “Puc
aprendre molt de jugadors
veterans com Dani Pérez i
Jordi Pons”. Griso pot ser un
dels primers relleus generacio-
nals de la plantilla local, un dels
encàrrecs de la directiva al nou
tècnic, qui va coincidir amb el
jove pivot en la seva etapa de
formació al club.

Els rivals. El Valentine co-
mençarà a entrenar el 19 d’agost.
Els objectius seran el passi a la
fase final EBA i recuperar el

La Salle femení jugarà a Primera
>> HANDBOL. Ascens d’última hora

lluís maldonado
redacció

 >> El jove pivot Albert Griso

sergio meroño
redacció

Or local al
torneig català

>> KICK BOXING

 >> L’equip de kick boxing que va participar al torneig català

Els montcadencs Sergio Varo-
na i Miguel Àngel Castillo,
juntament amb el cerdanyolenc
Jonathan Guerrero, han guanyat
la medalla d’or al Campionat de
Catalunya de kick-boxing, dis-
putada a Almacelles (Lleida) el
passat 19 de juny. El també
montcadenc David Vinyals, de
19 anys, va quedar en quart lloc
en el seu primer torneig. Vinyals
va formar trio amb Javi Puen-
tes i Ángel Díaz. SA

L’ala Raúl Serrano tornarà a ves-
tir la samarreta del Vitel.
D’aquesta manera va finalitzar
el culebrot de l’estiu, una història
que s’ha fet interminable per al
club local, però sobretot per al
jugador, qui ha jugat cedit al FC
Barcelona aquesta última tem-
porada. L’entitat blaugrana vo-
lia contractar Serrano però sense
pagar cap fitxatge, un punt al
qual no ha accedit el Vitel. Al
final, tota aquesta història ha
tingut un final feliç. El passat 16
de juliol, el jugador va signar el
nou contracte, ara amb fitxa de
professional, i va ser presentat
oficialment com a component
de la plantilla local juntament
amb l’altre fitxatge que prové del
Barça, l’ala Rafa Bofill. Ambdós
s’han mostrat il·lusionats amb el
nou projecte del Vitel i han coin-
cidit a destacar que el principal
objectiu és pujar a Divisió d’Ho-

nor. “Estem contents de ve-
nir al Vitel, té un gran presti-
gi”. La plantilla del Vitel, dirigi-
da pel tècnic Marcelo Magalla-
hes, ha quedat tancada amb
aquestes dues incorporacions. El

La Salle femení jugarà la tem-
porada vinent a Primera Cata-
lana. L’equip que enguany es va
proclamar campió de la Copa
Catalunya de la mà de José An-
tonio Quirós, i que va fer un
gran paper en la recta final de la
lliga, ha aconseguit la plaça
gràcies a la renúncia del Sant
Esteve Ses Rovires. L’entrena-
dor reconeix que la notícia “ha
estat un regal de vacances,
però ara toca treballar per
conèixer i adaptar-se a Pri-
mera”. La directiva ha mostrat
la seva satisfacció per l’ascens,
ja que el club tindrà dos equips
sèniors, un masculí i un altre
femení, en la màxima categoria

catalana. Per al club, s’ha aconse-
guit un dels objectius més im-
portants de l’entitat. “Pocs
clubs tenen els dos sèniors a
Primera Catalana”, ha indicat

el president, Josep Maresma. La
Salle mantindrà la plantilla d’en-
guany “amb la incorporació
de dues jugadores resolu-
tives”.

Vitel iniciarà els entrenaments
per preparar la nova tempora-
da el 13 d’agost. La Lliga Na-
cional de Futbol Sala no havia
sortejat encara els calendaris en
el moment de tancar l’edició.

 >> La Salle femení va celebrar la Copa Catalana durant el sopar del club

CH LA SALLE

GIMNÀS DOIL-LEE

en 2 minuts...

�Victòria del CC Montcada a Galícia

�Ortín guanya la Transcollserola

�Triomf de la UE Montcada a Parets

Alberto Losada, del Club Ciclista
Montcada Saunier Duval, s’ha
adjudicat la dotzena edició de la
Volta Ó Barbanza, a Galícia, dis-
putada el 17 de juliol. Losada –a
la foto– va invertir un temps de
4 hores, 1 minut i 38 segons. A
la tercera posició va quedar un
altre ciclista local, Alberto Ro-
dríguez. Altres corredors locals
van entrar en els llocs següents:
Sergi Casanova (11è), Javier
Mejías (13è), Oriol Llesuy (27è), Enrique Mata (55è) i Ivan Melero
(60è). D’altra banda, set ciclistes de Montcada participaran entre
el 3 i 6 d’agost al Tour dels Pirineus. SA

L’equip de la Unió Escacs Montcada va guanyar el passat 18 de
juliol el torneig de partides ràpides de la Festa Major de Parets
del Vallès. El conjunt local, que va sumar un total de 21 punts, va
fer valer la seva superioritat d’ELO per imposar-se amb claredat
davant la resta de rivals. L’equip montcadenc estava format per
nou components: Joaquín Martín –que va quedar cinquè de la
general i va ser el  millor local classificat– Xavi López –que
tornava a competir després d’un parèntesi de més d’un any–
Jesús Carrasco, Antoni Gil, Josep Solé, Judith Oliva, Eva
Zamarreño, Dani López i Sara Zamarreño. SA

José Ortín va quedar catorzè en la classificació general i primer
de la seva categoria –de 55 a 64 anys– en la primera edició de la
Marxa Cicloturista de Transcollserola, celebrada el passat 10 de
juliol. La marxa, de 126 quilometres, va ser molt dura. El ciclista
local va fer un temps de 4 hores 19 minuts i 28 segons. El corre-
dor està fent una excel·lent temporada, amb nombrosos èxits.
Al maig, Ortín també va participar a la cursa  de Terra Remences
d’Olot, de 168 quilometres, i a la de Melcior Mauri de
Martorelles, de 160 quilometres, on també va pujar al més alt
del podi de la seva categoria. SM

suport de l’afició després d’una
temporada força ir regular.
L’equip jugarà al Grup C, on es
troben tots els equips catalans i
balears de la competició. La de-
cisió redueix despeses de des-
plaçament, però fa que el grup
sigui el més igualat i difícil de la
Lliga EBA. “Hi haurà molta
rivalitat, això crearà més am-
bient, però també serà més
complicat quedar entre els
primers”, afirma Saura.

LAURA GRAU

CC MONTCADA
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viu l’esp�rt institut municipal d’esports i lleure

montcada és estiu

3 X 3. HANDBOL> Plaça de l’Església

Setze equips competeixen al torneig
La diada d’handbol al carrer, celebrada el 8 de juliol
passat, va ser tot un èxit. Un total de 16 equips de 4
jugadors va participar al torneig, organitzat per l’IME i

amb el suport del CH La Salle Montcada. SD
MIQUEL ALBA

3 X 3. BÀSQUET> Carrer Major

Més de 100 jugadors van participar el 13 de juliol al
torneig de bàsquet 3x3, que va organitzar l’IME amb la
col·laboració del CB Montcada. Els participants es van
dividir en 27 equips, de 4 jugadors cadascun. Els equips
eren de totes les categories d’edat, des de benjamins fins
a veterans. El torneig es va celebrar a la plaça de
l’Església i es va allargar fins a la nit. SD

MIQUEL ALBA

El torneig repeteix l’èxit de l’any passat

MARXA LENTA. BICIS> Carrer Major

Premis als més hàbils damunt la bici
Més de 30 infants, de les categories prebenjamí, benjamí,
aleví i infantil, van participar el 20 de juliol passat a la
Marxa Lenta en Bicis, organitzada per l’IME, que es va
celebrar a la plaça de l’Església. El recorregut fins a la
meta, de 40 metres, s’havia de fer en el màxim de temps
possible, però sense aturar-se ni fer marxa enrera. Cada
corredor tenia un monitor al seu costat per vigilar que la
prova es fes correctament. Els tres primers classificats de
cada categoria van rebre un trofeu. SD

46.700 metres solidaris
Els montcadencs van tornar a mostrar la seva solidaritat
amb les persones que pateixen esclerosi múltiple. Final-
ment, el 18 de juliol es va celebrar l’onzena edició del
Mulla’t per l’esclerosi múltiple. Representants municipals,
encapçalats per l’alcalde, i acompanyats d’altres per-
sonalitats del municipi van nedar com a mostra de
suport a la Fundació per l’Esclerosi Múltiple, orga-
nitzadora del Mulla’t amb el suport de voluntaris i l’IME.
En total es van nedar 46.700 metres i es van recollir prop
de 300 euros. SD

El curs reuneix cent persones
La tercera edició del curset de country que organitza
l’IME ha repetit l’èxit de participació d’anys anteriors.
Un centenar de persones ha passat les tardes dels dilluns
i els dimecres de les dues darreres setmanes aprenent les
passes d’aquest popular ball que es relaciona amb els
vaquers, les barbacoes i tot el que fa referència a l’oest
nordamericà. El curs, impartit pels monitors Jordi i Eli,
s’ha fet a la pista municipal coberta. SD

MULLA’T. SOLIDARITAT> Piscina centre

NATACIÓ.VILA DE MONTCADA> Piscina centre

El VI Torneig de Natació Vila de Montcada va reunir més
de cent de participants a la piscina del carrer Bonavista, que
organitza l’IME i es va celebrar el 16 de juliol. El torneig
és una competició oberta a tots els veïns del municipi. Els
nedadors van participar en 6 categories d’edat i van nedar
en estil lliure, braça i esquena. L’IME va atorgar més de 40
premis repartits entre els tres primers classificats de cada
categoria i tots els participants van rebre un obsequi. Veure
classificacions a montcada.org SD

Nova edició del torneig local

FOTOS: SILVIA DÍAZ

ÁNGEL ACÍN

FOTOS: SILVIA DÍAZ

Balanç positiu del casal esportiu
El Casal d’Estiu organitzat per l’IME finalitza el 23 de
juliol. Els 225 infants que han participat aquest any han
passat els matins de juliol fent diferents activitats. La més
agraïda, sempre que ha fet calor, ha estat la natació, però
els nens s’ho han passat també d’allò més bé amb els jocs
de grup. El Casal ha combinat l’aprenentatge i perfec-

cionament dels esports amb la diversió. SD

CURSET. COUNTRY> Pista coberta

Iberfusión revalida el títol de campió
L’equip de futbol sala Iberfusión ha tornat a guanyar la
lliga que organitza l’IME. La final es va disputar el 15
de juliol i la van disputar Iberfusión i Billares Montcada
(6-3). El tercer i quart lloc se’l van jugar el Marsol, que
va quedar tercer després de vèncer l’Armirall (4-3). El
màxim golejador del torneig va ser Raúl Paredes, del
Billares Montcada, que va fer 32 gols. El torneig s’ha
consolidat com un dels més importants de la comarca,
tot i no tenir premis econòmics. SD

LLIGA IME. FUTBOL SALA> Pavelló M. Poblet
RAFI DELGADO

ANGELA LUCAS

SILVIA DÍAZ

Les activitats d’estiu organitzades per l’Institut Municipal
d’Esports i Lleure (IME) s’han saldat amb un balanç més
que positiu per part del president d’aquest organisme i
regidor d’Esports, Juan Parra (PSC). Segons l’edil,
“hem intentat consolidar i practicar amb un to més
distès els esports d’equip que es realitzen durant
tota la temporada a la nostra població, i també
d’altres menys coneguts però no per això menys
importants, com el tir amb arc, el taller de country,
o la iniciació al Tai-Txi”. Aquest any ha estat el de la
consolidació de totes les activitats d’estiu promogudes
per l’IME, amb un increment de la participació, sobretot
en els jocs d’equip i de públic assistent. Parra també ha
agraït la col·laboració de totes les entitats esportives que
han col·laborat amb el programa d’estiu. SD

CASALS. POLIESPORTIU> Zona  Centre

Els esports es consoliden a l’estiu
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actualitatdels clubs

BÀSQUET LA SALLE. BÀSQUET>

CB MONTCADA. BÀSQUET>

CB ELVIRA CUYÀS. BÀSQUET>

viu l’esp�rt

SILVIA DÍAZ

SILVIA DÍAZ

institut municipal d’esports i lleure

Consolidació a les millors categories
El gerent del club, César Monfort, creu que “a la base
del club hi ha molt bons equips que l’any que ve
donaran bons resultats”. La major renovació serà al
júnior A, que ha incorporat a Adrià Mesa, Marc Alonso,
Àngel López i Xavi Mas. El jugador Lluís Soumah
continuarà a la plantilla. El club incorporarà un nou
entrenador, Adrià Salas, per al preinfantil B. Jessica
Segovia continuarà a l’escola i al preinfantil femení. Jordi
Acero serà l’entrenador de l’infantil masculí. SD

CH LA SALLE. HANDBOL>

Satisfets amb els resultats
Ha estat un any molt interessant per al planter. Segons els
responsables de l’entitat, “la major part dels equips ha
complert de forma sobrada amb les expectatives
inicials”, especialment el cadet A, que ha quedat sots-
campió de 2a Catalana. L’aleví i el juvenil han fet una
bona temporada. El cadet femení ha tingut una tempo-
rada irregular, amb un inici fluix, però amb franca
millora al llarg de l’any. L’equip cadet B ha acabat bé,
després d’un inici incert. SD

CD MONTCADA. FUTBOL>

VITELCOM. FUTBOL SALA>
SILVIA DÍAZ

EF CAN SANT JOAN. FUTBOL>
SILVIA DÍAZ

SILVIA DÍAZ

Balanç positiu d’un any ple de canvis
Els que han estat coordinadors de la base del Vitelcom
Montcada estan satisfets amb els resultats. El responsa-
ble de categories inferiors, José Andrés, creu que s’han
complert molts dels objectius fixats. “Hem guanyat la
lliga escolar en totes les categories i hem acon-
seguits campions de Catalunya”, explica Andrés. Per
a la propera temporada, el club mantindrà dos equips
per categoria, a excepció dels benjamins. L’altre coordi-
nador, Robert Pluvins, ha valorat positivament la tem-
porada i ha destacat que “el cadet A ha aconseguit ser
el campió de la copa Catalunya”. SD

CD MONTCADA. FUTBOL SALA>

Quatre equips a la temporada vinent
Els responsables del club estan satisfets amb els resultats
aconseguits aquest anys pels tres equips. El president,
Jordi Álvarez, ha destacat que “els joves han evolucio-
nat bé i han adquirit més experiència”. L’any que ve,
el club tindrà quatre equips: el sots 21, cadet femení,
infantil masculí i un de nou, un preinfantil masculí, amb
jugadors del CEIP El Viver. SD

CEB CAN SANT JOAN. BÀSQUET>

Assolits els objectius de la temporada
Els equips de l’entitat han aconseguit les fites que s’havien
plantejat. Així ho explica qui ha estat coordinador del
club aquest any, Beni López, qui destaca que “els cinc
equips de l’entitat han acabat contents dels seus
resultats”. Per a la propera temporada, l’entitat tindrà
el mateix nombre d’equips. SD

El club ha acabat la temporada amb resultats diferents
als seus equips, tot i que l’objectiu de l’entitat és “poder
jugar a bàsquet i ser una escola de formació”, com
ha explicat el coordinador del centre, Jordi Galdeano.
Per a la propera temporada, el club tindrà un nou equip
a l’escola, que també serà federat. SD

Cap equip a Primera Divisió
L’escola de futbol del CD Montcada no ha passat aquest
any pel seu millor moment. Els dos equips que tenia a
Primera Divisió han baixat. El vicepresident del club,
Gonzalo Frasnedo, ha avançat que “per a la tempora-
da que ve farem només un equip per categoria,
menys amb els prebenjamins, que en farem dos”. El
nou coordinador serà Juan Pino.SD

El club manté les mateixes categories
El president de l’entitat, José Hernández, està satisfet dels
resultats d’aquest any, tant a nivell esportiu com social.
“Poso un notable alt ”.  Segons Hernández, “hauríem
de tenir més nens per poder crear dos equips per
categoria”. El president de l’escola destaca la qualitat de
l’equip tècnic de què disposa i també està content perquè
els equips jugaran a la mateixa categoria d’enguany. SD

El coordinador de la secció de futbol sala del CD
Montcada, Salvador Lavilla, considera que “aquest ha
estat un any de transició” per al seu club. L’entitat
verdiblanca ha comptat amb tres equips aquesta tem-
porada. Segons Lavilla, “el juvenil ha fet una bona
temporada, però per lesions i altres problemes, va
perdre els dos últims partits de lliga, d’on esperà-
vem treure més punts”. Per als dos equips més joves,
la temporada ha estat de transició. El CD Montcada
mantindrà per a l’any que ve els tres mateixos equips
d’aquesta temporada. SD

JAM. ATLETISME>

Un bon treball de base
El president de la Joventut Atlètica Montcada (JAM),
Joan Abián, està satisfet dels resultats dels corredors
d’aquest any, sobretot perquè “per a molts, era el
primer any que estaven a la categoria aleví i havien
de competir amb nens de segon any, que eren més
grans i tenien més experiència”. La prova s’ha
superat sense gaire problemes i cinc corredors van
arribar al Campionat de Catalunya. SD

La base continua en bona línia
El president del club, Eugenio Romero, creu que “els
equips escolars d’escacs sempre han funcionat
molt bé i aquest any han continuat en aquesta
mateixa línia”. Romero destaca la participació aquest
any d’algunes jugadores amb la selecció catalana d’escacs.
En canvi, segons Romero, l’Open Internacional d’Escacs,
celebrat del 25 de juny al 3 de juliol passat, ha comptat
amb menys participació que a altres edicions. SD

El juvenil ha tingut opcions a pujar

Un equip més a l’escola l’any vinent

UEM. ESCACS>

MIQUEL ALBA

MIQUEL ALBA

JAM

SILVIA DÍAZ

PILAR ABIÁN SILVIA DÍAZ
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Espontani i genuí. La persona i l’artista es fonen en una
única figura : el personatge de Manolo Flores, és a dir,  Manuel Sáiz
Alonso, nascut a Barcelona fa 66 anys i nomenat fill adoptiu del
poble l’any 1986. La seva trajectòria, més enllà del transformisme
que l’ha fet famós des de la Font Pudenta,  arreu de Catalunya i al
món, és encara desconeguda. Un destí marcat pel talent, però
també per moments durs. La tenacitat, l’honradesa, el respecte i la
seva forma de dir les coses han estat la seva bandera. El seu pedestal,
la seva mare Dolores i el seu pare Antonio. La mare ja li deia que
havent nascut un 14 d’abril de Setmana Santa i  plorant quan estava
al ventre, alguna gràcia havia de tenir. Coincidències que qui sap si
l’han marcat l’èxit. Porta  34 anys omplint el seu local, per on han
passat destacats polítics, empresaris, periodistes i artistes.

“Fer gaudir al públic és
la meva recompensa”

�Molt poca gent sap com
Manolo Flores començar en
el món de l’espectacle.
Vaig estudiar dos anys de ballet
i un de cant a Barcelona. Amb
només 17 anys vaig marxar per
Europa amb un conjunt de 6
persones, el grup Fiesta Brava,
amb el que vam recórrer 24
fronteres ballant i cantant.
�Era l’inici d’una llarga tra-
jectòria artística.
Vam tenir un èxit rotund.
Aleshores ballàvem clàssic i
flamenc, res de
transformisme.
�Quan i com can-
via el paper d’home
pel de dona a l’es-
cenari...
Per desavinences.
No volia tornar a
Espanya, i va coinci-
dir que vaig veure el
Cabaret de Barcelo-
na a Hamburg i  em
vaig proposar fer
ball espanyol vestit
de dona de la mà de
Madamme Arturo.
No m’agradaven les
faldilles, ni tenia
gràcia. A Suècia em
van agafar per tre-
ballar amb Luis
Mariano, amb qui
vaig actuar pel rei
Balduí de Bèlgica i
en la posada de blanc de la
princesa Margarida, avui reina
d’Holanda. Durant la dècada
dels 50 vaig viatjar per tota Eu-

Mai no m’han

agradat les

faldilles, he

volgut lluir maiot,

cames i taló

d’agulla

Amb el temps,

no m’arribo a

creure tot el que

he arribat a fer. Si

tornés a néixer

no ho

aconseguiria

�

LLUÍS MALDONADO

Artista  del music hall
Manolo FloresManolo Flores

ropa, actuant als millors teatres i
casinos de l’època, com el Moulin
Rouge i molts altres.
�Però aquesta etapa d’or va
tenir un parèntesi.
A l’any 1961 vam anar a fer
l’espectacle a Algèria. El país
vivia en guerra. Allà vaig salvar la
vida de miracle. Un dia van
assaltar el teatre i va morir el meu
company d’escena. Casualment
jo no hi era a la sala. L’any 1962
tornava a Espanya a fer el servei
militar que havia estat pror-

rogant.
�Com va ser la
tornada a Barce-
lona?
Em vaig trobar un
panorama molt
diferent al que ha-
via deixat en mar-
xar. Vaig  sortir de
casa i vaig optar
per agafar un petit
bar a la Trinitat. Allà
dormia al terra per
estalviar-me el taxi
a Sant Andreu, des-
prés d’haver estat
un senyoret. Hi
vaig aguantar qua-
tre anys.
�I va ser quan
va descobrir la
Font Pudenta...
Vaig arribar al
1971. Al principi

em guanyava la vida donant
llenya per fer les paelles. I amb el
temps vaig acabar fent-les jo.
Tots els canvis de la meva vida,

tant d’èxit com de fracàs han
estat impulsius, motivats per un
pensament o una paraula. I
l’endemà canvi de rumb.
�En aquell moment, però,
les coses no eren fàcils.
En vida de Franco ja volia fer a
Espanya el que faig ara, però no
era el moment de fer music hall,
ni el que jo sentia. Mentrestant el
negoci pujava com l’escuma.
Més endavant vaig deixar de fer
paelles per funcionar com a res-
taurant a la carta. I així va néixer
Manolo Flores a Montcada.
�El music hall estava a punt
d’aflorar de nou a la sang...
A Miami, en un viatge de creuer
vaig veure un negoci com el
meu però que tenia un petit
escenari amb una atracció. La
naturalesa m’estava dient: pre-
para’t! En tornar a Montcada
em vaig preparar un escenari
amb un focus. Neixia l’espectacle
de Manolo Flores a la Font
Pudenta. Primer els divendres,
després els dissabtes. A principis
dels 80 reprenia la meva pròpia
carrera de transformista .
�Ha convertit el seu espec-
tacle en història.
Em sento molt estimat. Per aquí
han passat gent de l’espectacle,
polítics, empresaris, artistes i
gent rellevant de la vida social,
per sobre de tots, la família de
Lola Flores i Mari Sampere. He
tingut correspondència de la
Casa Reial. També he donat al
poble tota la meva vida i  il·lusió.
Casa meva i les cançons parlen

del meu racó, del meu públic,
de la meva gent. Amb el temps
no m’arribo a creure tot el que
he arribat a fer. Si tornés a
néixer no ho aconseguiria.
�Ha fet riure molta gent.
Fer gaudir al públic és la meva
gran recompensa. Tinc un gran

equip, i això és la clau de l’èxit.
He tingut un bon mirall en els
meus pares, amb treball, fe i
també respecte cap a ells. La
Mari Sampere m’ho deia:
“Millors que nosaltres hi ha molts,
però com nosaltres només hi ha
un. La gent ens adora!”.


